


ŠLAPANICKÉ VÁNOCE 
Neděle 24. 11. Rozsvícení vánočního stromu 

na Masarykově náměstí 
 17.00 Vystoupení dětí ze ZŠ Šlapanice
 17.30 YAMAHA Kids
 17.55 Proslov paní starostky 
  a požehnání P. Jana Nekudy 
 18.00 Rozsvícení stromu 
 18.05 Osamělé palačinky – violoncellový koncert
 
Čtvrtek 28. 11. Kinosál ZŠ
 17.00 Adventní pohádka

Pátek 29. 11. Masarykovo náměstí
 16.30 Řazení vojsk, odchod na hřbitov a k pomníku 

vojenských lékařů, pietní akty

Sobota 30. 11. Masarykovo náměstí
 7.00 – 12.00 Burza militarií ve vestibulu MěÚ

Sobota 30. 11. Sokolovna
 14.30 Mikulášský maškarní rej na sokolovně

Neděle 1. 12. Masarykovo náměstí 
  Vánoční jarmark
 9.00 Reprodukovaná hudba
 9.30 MŠ Ponětovice
 9.45 Gymnázium a ZUŠ Šlapanice
 10.00 Komedianti na káře – vánoční příběh 
 11.00 Schola farnosti Šlapanice 
 11.30 – 12.30 Přestávka
 13.00 NS Vrčka + Relíček
 13.30 ZŠ Šlapanice
 14.45 MŠ Zahrádka
 15.00 YAMAHA Kids
 16.00 Zimní pohádka
 17.00 Kabinet

Neděle 1. 12. Rozsvícení vánočního stromu 
  v Bedřichovicích
 17.00 Rozsvícení vánočního stromu 
  a společný svařák

Pátek 6. 12. ZŠ Šlapanice  
Předvánoční zastavení

 16.00 Jídelna a areál školy

Neděle 8. 12. Masarykovo náměstí
 16.00 Koncert kapely Brixen Band

Středa 11. 12. Masarykovo náměstí
  Česko zpívá koledy
 17.45 Sraz na Masarykově náměstí
 18.00 Zpěv koled, YAMAHA Kids za doprovodu 

šlapanických muzikantů Petra Hlouška, 
Richarda Lukese a Milana Podroužka

Pátek 13. 12. KD Bedřichovice 
 18.00 Vánoční kino

Neděle 15. 12. Masarykovo náměstí
 16.00 Reprodukovaná hudba
 17.00 Koncert kapely Rangers
  
Neděle 22. 12. Masarykovo náměstí
 16.00 Reprodukovaná hudba
 17.00 Vánoční příběh – koncert

Úterý 24. 12. Hřbitov
 14.30 Koledování na hřbitově 
  
Čtvrtek 26. 12. KD Bedřichovice
 20.00 Štěpánská zábava s kapelou Vyprahlo

Středa 1. 1. 2020 Masarykovo náměstí
  Společně na Nový rok
 17.00 Kapela Kabinet akustic a přátelé
 18.00 Koncert kapely Mariachi Espuelas

www.slapanice.cz 

Přejeme Vám radostné a klidné prožití svátků vánočních. 

Přijď te si odpočinout, setkat se se svými přáteli a blízkými a načerpat vánoční atmosféru na Masarykově náměstí.



Autor: Jakub Mikšovský, šéfredaktor

ŠLAPANICKÝ
ÚVODNÍK

Poslední letošní číslo Šlapanického 
zpravodaje vyšlo uprostřed Šlapanických 
Vánoc. V tuhle chvíli za sebou máme 
rozsvícení vánočního stromu, vánoční 
jarmark, koncert kapely Brixen Band  
a Česko zpívá koledy. Ještě nás ale čeká 
koncert kapely Rangers, Vánoční příběh 
a nově na Nový rok hned dva koncerty. 
Nejdříve nám zahraje kapela Kabinet  
a poté na řadu přijdou Mariachi Espu-
elas. Koncert je náhradou za novoroční 
ohňostroj, který se letos konat nebude. 
Kompletní program Šlapanických Vánoc 
naleznete zde ve zpravodaji a věřím, že 
každý v něm najde to, co ho zajímá. 

Co se týká příspěvků v posledním letoš-
ním čísle, tak určitě nepřehlédněte kalen-

dář svozu odpadu na rok 2020. Připravili 
jsme pro vás také seznam všech projektů, 
které se uskutečnily v roce 2019. Důle-
žitá je také informace, že ve dnech  
27. 30. a 31.12. bude městský úřad uza-
vřen. Stálicí již jsou informace z rady města  
a zastupitelstva. 

Letos jsme slavili výročí 30 let od 
sametové revoluce a k této příležitosti 
zde najdete článek o Občanském fóru 
ve Šlapanicích. Zajímavý je také článek  
o bratrech Páralových, kterým byla ve 
Šlapanicích znovuodhalena pamětní 
deska. Ujít by vám také neměl příspěvek 
o panu Šimůnkovi, který objel hranice 
České republiky vlakem a trvalo mu to 
pouhý týden.

Na závěr bych všem rád popřál pří-
jemně strávené svátky a úspěšný rok 
2020. 
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INVESTIČNÍ AKCE V ROCE 2019

REKONSTRUKCE ULICE  
JUNGMANNOVA 
Zahájení: první půlka září 2019. 
Dokončení: 30. 4. 2020
Cena: 16 629 089 Kč 
Práce byly zahájeny v první půlce září 2019.
V roce 2019 byla dokončena dešťová kana-
lizace včetně napojení, výměna uzávěrů 
hlavního vodovodního řadu, popřípadě 
výměna kovových přípojek za plastové.

V současnosti je vyhotovená projektová 
dokumentace a podána žádost na staveb-
ním úřadě pro sloučené územní a stavební 
řízení.
Dokončení: srpen 2020

V roce 2019 proběhla příprava projektové 
dokumentace pro povolení a výběrové 
řízení na dodavatele.
Zahájení: jaro 2020.

V ulici Husova bylo provedeno rozšíření 
komunikace, výměna obrubníků a povr-
chu komunikace a vytvořeny nová parko-
vací stání. V ulici Hybešova byla prove-
dena oprava dešťové kanalizace, výměna 
uzávěrů vodovodních přípojek, vytvo-
ření parkovacích míst, oprava obrubníků  
a povrchu. 
Dokončeno.

PŘÍSTUPOVÝ CHODNÍK K NOVÉ 
ŽELEZNIČNÍ ZASTÁVCE

PARKOVACÍ STÁNÍ  
HUSOVA–HYBEŠOVA 

PARKOVIŠTĚ, ROZŠÍŘENÍ  
HŘBITOVA 1. ETAPA

ZŠ – ODBORNÉ UČEBNY

Cena: 13 950 000 Kč
jedná se o rekonstrukci odborných uče-
ben (stavební práce) ZŠ, vybavení novým 
nábytkem, učebními pomůckami a výpo-
četní technikou. Dokončeno.

CYKLOSTEZKA 
ŠLAPANICE – BRNO-SLATINA 
Zahájení: říjen 2016
Dokončení: červenec-srpen 2020
Cyklostezka propojí město Šlapanice  
a MČ Brno-Slatina pro pěší a cyklisty.
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Z MĚSTA

V roce 2019 zahájeno zadání pro vypra-
cování a projednání projektové dokumen-
tace. Pokračuje dále do roku 2020.

ZASTÁVKA SENIORBUSU  
U PENNY – PROJEKT  

KOMENSKÉHO UL.  
– PROJEKTOVÁ DOKUMENTACE 

V roce 2019 byly zpracovány studie pro 
řešení ulice Komenského, ze kterých vzešla 
nutnost nejdříve řešit opěrné zídky v dolní 
části ulice. 

ULICE ZEMĚDĚLSKÁ 

V roce 2019 byla dokončená rekonstrukce 
komunikace.

TVORBA STRATEGICKÝCH 
DOKUMENTŮ

SANACE AREÁLU CUKROVARU (ICEC)

RADARY A PŘECHODY 
ULICE NÁDRAŽNÍ

Jedná se o vyhotovení zásadní dokumen-
tace sloužící pro další provoz města. Jeho 
součástí je energetický audit budov ve 
vlastnictví města, stavební pasporty budov 
ve vlastnictví města, pasport komunikací, 
pasport zeleně, pasport sítí a dopravního 
značení v roce 2019. Na základě těchto 
podkladů bude v roce 2020 až 2021 zpra-
covávána technická mapa města Šlapanic.

V roce 2019 byla dokončena projektová 
dokumentace, vydáno stavební povolení. 
Přes zimní období 2019-2020 bude prove-
deno výběrové řízení na dodavatele stavby 
a v roce 2020 realizováno.

V roce 2019 byl řešen doprůzkum prostor a objektů urče-
ných původním průzkumem k sanaci. Byly dokončeny pro-
jektové dokumentace pro řešení přeložek sítí, dokumentace 
pro odstranění staveb včetně výkopu nejvíce zamořených 
zemin. Na základě těchto dokumentací byla vydána povolo-
vací rozhodnutí. Demoliční a výkopové práce budou pokra-
čovat v 1. a 2. kvartálu 2020. V roce 2020 budou řešeny drény  
u Říčky a na hranici pozemku směrem k ulici Tyršova, zároveň 
budou provedeny další vrty pro intenzivní čerpání a čištění pod-
zemních vod. Čerpání bude prováděno do konce roku 2023.  

PARKOVIŠTĚ ŠVEHLOVA 

Město zakoupilo pozemek v ulici Švehlova 
(naproti panelákům) se záměrem rozšíření 
parkovacích míst v tomto prostoru. Byla 
vypracována projektová dokumentace, ve 
výběrovém řízení byl i vybrán dodavatel. 
Realizaci v roce 2019 zastavilo odvolání 
proti územnímu a stavebnímu rozhodnutí. 
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Jakub Mikšovský

ROZŠÍŘENÍ KAPACITY KUCHYNĚ 
(PAVILON C)
Jedná se o přístavbu objektu k bloku C 
základní školy současně s novým techno-
logickým vybavením kuchyně. Součástí 
objektu je i nová trafostanice pro základní 
školu. V roce 2019 dokončena projektová 
dokumentace, povolovací řízení, výbě-
rové řízení a zahájena stavba. Stavba bude 
dokončena v roce 2020.

Jedná se o výstavbu nového objektu 
základní školy. Objekt se skládá ze samotné 
části haly a přístavby se zázemím pro halu 
(šatny, sprchy). V roce 2019 dokončena 
projektová dokumentace, povolovací 
řízení, výběrové řízení a zahájena stavba. 
Stavba bude dokončena v roce 2020.

V intravilánu města byly provedeny dílčí 
opravy chodníků v ulicích Sušilova, Těsno-
hlídkova, Nerudova, Riegrova (spojovací 
chodník mezi mostkem u hasičky a ulicí 
Riegrovou), Jižní v Bedřichovicích, Krátká 
v Bedřichovicích. 

Jedná se o výstavbu nového objektu 
základní školy, který řeší dispozičně deset 
výukových tříd, družinu, výdejnu jídel, 
šatny a sociální zázemí. Objekt F je propo-
jen spojovacím krčkem s halou G. Stavba 
bude dokončena v roce 2020.

STAVBA NOVÉ SPORTOVNÍ 
HALY U ZŠ (PAVILON G)

OPRAVA CHODNÍKŮ

ROZŠÍŘENÍ KAPACITY ZŠ  
– PAVILON F

AKTUALIZACE STRATEGICKÉHO 
PLÁNU ROZVOJE MĚSTA

PD BEZBARIÉROVÝ PŘECHOD 
BRNĚNSKÁ U LÍPY

Cílem projektu je aktualizovat údaje 
v tomto dokumentu, provést srovnání 
s jinými městy Jihomoravského kraje 
podobné velikosti a zpracovat dotazníkové 
šetření týkající se pohledu občanů na jed-
notlivé oblasti života v obci více viz str. 9. 
Dokončeno.

V roce 2019 zahájena příprava studie  
a zadání projektové dokumentace pro 
povolovací řízení, které bude pokračovat 
do roku 2020.

 
INVESTIČNÍ AKCE V ROCE 2019
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Z MĚSTA

ZÁKLADNÍ POPIS A TERMÍNY SANAČNÍCH  
PRACÍ V AREÁLU CUKROVARU

 � (10-11/2019) Zařízení staveniště  
 � (10-11/2019) Přeložky inženýrských 

sítí v areálu – elektro, voda, plyn, 
kanalizace       

 � (11/2019 – 3/2020) Demoliční práce 
 � (1-6/2020) Odtěžba  

kontaminovaných zemin  
pod demolovanými objekty

 � (11-12/2019 a 5-6/2020)  
Vybudování sanačních vrtů 

 � (12/2019 – 1/2020)  
Vybudování drénu JIH 

 � (11/2019 – 10/2023) Sanace pod-
zemních vod – takzvaná sanace in sítu

 � Monitoring (vzorkování)  
stavebních konstrukcí a zemin

 � Monitoring (vzorkování)  
podzemních vod při sanaci in sítu

 � 12/2023 Předpoklad ukončení  
sanačních prací 

ČASTÉ DOTAZY:
Kam budou odváženy odpady?
Odpady budou roztříděny a likvidovány 

dle druhu ve spalovně průmyslových 
odpadů Ostrava, na biodegradačních 
plochách či skládkách k tomu určených  
v Němčicích nad Hanou nebo v Žabčicích.

Jakou trasou budou odpady odváženy?
Výjezd z areálu cukrovaru do ulice Lidická 
– Čechova ulice s mostem č. 15286-1 přes 
vodní tok Říčka – ulice Jiříkovská – ulice 
Zemědělská  – Pod Žurání – výjezd na D1.

Bude probíhat monitoring ovzduší?
Ano, bude probíhat hygienický monito-
ring.

MĚSTO DOSTALO STUDII DOPRAVNÍ SITUACE NA ÚZEMÍ MĚSTA
Město Šlapanice zadalo v roce 2018 

VUT v Brně zpracování „dopravní stu-
die“, která zahrnuje celkem pět doku-
mentů. Jde o: Dopravní průzkum ve 
městě Šlapanice, Analýzu dopravy v klidu 
ve městě, Dotazovací průzkum cyklistic-
kých preferencí, Generel bezbariérových 
tras ve městě a Podklady pro návrh před-
pisu pro výpočet odstavných a parko-
vacích stání. Dokumenty již má vedení 
města k dispozici.

Analytická část a dotazovací průzkum 
proběhly převážně v roce 2018 a v dal-
ším roce byly vyhodnoceny získané údaje  
a zpracovány finální dokumenty. Výsled-
kem jsou především doporučení, která se 
týkají:

 � bezpečnosti pohybu cyklistů ve městě 
včetně umístění stojanů na kola na 
nejnavštěvovanějších místech,

 � bezbariérových úprav chodníků 
v oblasti křižovatek pro bezpečný 
pohyb chodců včetně osob s omeze-
nou schopností pohybu a orientace, 
osob s kočárkem a podobně,

 � legalizace stání vozidel na místních 
komunikacích formou změn doprav-
ního značení nebo úprav komuni-
kace,

 � vybudování dalších míst pro parko-
vání,

 � úpravy dopravního značení pro zlep-
šení prostupnosti vozidly oblasti 
okolo ulice Sušilova,

 � zřízení obrátkového stání na Masary-

kově náměstí regulovaného pomocí 
parkovacího kotouče,

 � stanovení vyššího stupně automobi-
lizace pro výpočet parkovacích stání 
(vyšší počet vozidel na 1 000 obyva-
tel) – při výstavbě domů povinnost 
většího počtu parkovacích míst.

Z výše uvedených doporučení jsou již 
připravovány změny dopravního značení 
týkající se zavedení obrátkového stání na 
náměstí regulovaného pomocí parkova-
cího kotouče a úprava dopravního zna-
čení v oblasti ulice Sušilova (obousměrná 
střední část ulice se střídavým stáním 
vozidel a takzvanou zónou 30 – maximální 
rychlost vozidel, obousměrný úsek ulice 
Nerudova mezi ulicemi Sušilova a Nad 
Zámkem).

Na základě této studie a v ní obsažených 
doporučení přijala rada města na své 30. 
schůzi 9. 10. 2019 usnesení, kterým uložila 
odborům městského úřadu připravit:

 � návrh na umístění stojanů na kola ve 
městě,

 � návrh na postupnou realizaci vhod-
ných bezbariérových úprav komu-
nikací,

 � návrh vhodných řešení pro parko-
vání vozidel, pohyb cyklistů a úpravu 
dopravního značení ve městě,

 � předpis pro výpočet počtu parkova-
cích a odstavných stání při součini-
teli regulace počtu stání skupiny A 
(součinitel 1), který bude dále sloužit 
jako podklad pro územní plánování,

Ponětovická 
1 693 voz/den

Kobylnická 
2 401 voz/den

Jiříkovická 
2 430 voz/den

Pod Žurání
153 voz/den

Brněnská
7 704 voz/den

Bedřichovice
2 165 voz/den

 � návrh OZV stanovující koeficient pro 
výpočet parkovacích stání ve městě.

Plnění jednotlivých úkolů je pláno-
váno průběžně, nejpozději však do konce  
1. pololetí roku 2020.

Michal Klaška, místostarosta

Hodnoty ročního průměru denních intenzit. Čísla ukazují 
množství aut, která daným místem projedou za den.
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SVOZ ODPADŮ V ROCE 2020
Komunální odpad v pondělí a úterý  
dle lokality (beze změny).

Plast a papír v pytlech od RD  
vždy ve středu dle kalendáře.

Plasty ze sběrných hnízd:  
lichý týden středa, sudý týden čtvrtek.

Papír ze sběrných hnízd:  
lichý týden čtvrtek, sudý týden středa.

Biologicky rozložitelný odpad:  
1. 1. – 28. 2. a 1. 12. – 31. 12.   
1 x za 4 týdny, 
v období od 1. 4. do 30. 11.  1 x týden  
(lichý týden úterý, sudý týden čtvrtek)

JAK TŘÍDIT?

SVOZ PYTLŮ 2020 – PAPÍR A PLAST
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 40
5 6 10 24 7 41
12 7 17 25 14 42
19 8 24 26 21 43
26 9  27 28 44

 9  27  44

B
Ř

EZ
EN

 9

ČE
RV

EN
EC

1 27

LI
ST

O
PA

D  44
4 10 8 28 4 45
11 11 15 29 11 46
18 12 22 30 18 47
25 13 29 31 25 48
 14  31  49

D
U

B
EN

1 14

SR
PE

N

 31

PR
O

SI
N

EC

2 49
8 15 5 32 9 50
15 16 12 33 16 51
22 17 19 34 23 52
29 18 26 35 30 53

 18  36  1

Provoz sběrného dvora Zemědělská:
Pondělí, středa, pátek: 
6.30 – 11.30, 12.00 – 15.00
úterý a čtvrtek: 6.30 – 11.30, 12.00 – 18.00
sobota: 9.00 – 12.00
Sběrný dvůr na ulici Dlouhá:  
pouze v sobotu 9.00 – 12.00

8



JAK POKROČILA PŘÍPRAVA NOVÉHO
STRATEGICKÉHO PLÁNU ROZVOJE MĚSTA

Z MĚSTA

Šlapanice chystají žádost o dotaci na 
nádoby na separované složky odpadu 
do rodinných domů. Vedení města se 
k jejímu podání rozhodlo na základě 
vyhodnocení dotazníků zveřejněných  
v červnovém vydání Zpravodaje. 

Dotazníky se týkaly zjištění zájmu  
o nádoby na separované složky odpadu 
– bio, plast, papír – do rodinných domů. 
Vyplněné je bylo možné odevzdávat do  
31. 7. 2019, přičemž na radnici jich lidé 
odevzdali 417.

Na jejich základě se město rozhodlo 
pokračovat v projektu na zavedení jednot-
livých nádob do rodinných domů a nyní 
prostřednictvím Dobrovolného svazku 
obcí Šlapanicko připravuje podání žádosti 
o dotaci.

Její vyhodnocení se očekává na konci 
1. pololetí roku 2020. V případě úspěš-
ného hodnocení projektu, budou nádoby 
pořízeny a dodány na podzim roku 2020. 
Průběžně vás budeme informovat o dalším 
postupu.

Michal Klaška, místostarosta

DOTACE NA NÁDOBY  
NA TŘÍDĚNÝ ODPAD 

Od jara letošního roku jsme společně 
se společností AQE advisors pracovali na 
novém Strategickém plánu rozvoje města. 
O průběhu zpracování jednotlivých doku-
mentů jsme vás již dříve informovali ve 
Šlapanickém zpravodaji nebo jste jej mohli 
sledovat na Projektovém webu města. 

Do tvorby nového plánu se zapojilo:
 � vedení města
 � 602 občanů se zúčastnilo dotazní-

kového šetření, kde vyjadřovali své 
názory na stávající stav i budoucí roz-
voj města

 � 66 podnikatelských subjektů, které 
vyjádřily vyjádřili své názory, připo-
mínky a podněty 

 � 34 odborníků se zapojilo do práce  
3 pracovních skupin

 � 9 zástupců všech politických stran šla-
panického zastupitelstva

 � občané na veřejném projednání

Tímto bych chtěla všem poděkovat za 
jejich spolupráci, podněty, připomínky, 
vyplnění dotazníků, návrhy aktivit  
k rozvoji města, vytvoření vize a cílů  
a výběr zásadních projektů.

Z přípravy strategie několik zajímavých 
údajů: 

Socioekonomická analýza nám ukázala, 
že počet obyvatel se od roku 1991 zvýšil  
o 22 %. Zvyšuje se také průměrný věk 
obyvatel města, za posledních deset let 
nám přibylo 400 občanů v postproduktiv-
ním věku. Podíl nezaměstnaných osob je 
1,96 % a mírně se zvýšil počet ekonomic-
kých subjektů. Máme nízký počet obyva-
tel v exekuci, nízkou míru kriminality ve 
městě, ale bohužel i nízkou kapacitu MŠ 
a naopak vysokou cenu za metr čtvereční 
bytů ve městě vztaženou k průměrné 
hrubé mzdě.

Z dotazníkového šetření vyplynulo, že 
82 % obyvatel ve Šlapanicích pouze bydlí 
a za prací dojíždí (do Brna 84 % a 16 % 
jinam). Lidé jsou s bydlením ve Šlapanicích 
spokojeni a 89 % je považuje za vhodné 
místo pro život, 87 % místo pro výchovu 
dětí a 79 % pro prožití stáří.

Převážná většina (téměř 90 %) obyva-
tel si přeje zachovat současný charakter 
města a nerozvíjet se více (maximálně do 
10 000 obyvatel).

Spokojenost je hlavně se základní ško-
lou (91 %), kulturou (82 %), dětskými 
hřišti (82 %), mateřskými školami (76 %) 
a sportovním vyžitím (70 %). Občané oce-
ňují spolkovou činnost (88 %), bezpečnost 
ve městě (87 %), sociální služby (79 %)  
a zdravotní péči (73 %).

Nespokojenost je naopak s parkováním 
ve městě (74 %), parkováním v místě byd-

liště (59 %), gastronomickými službami 
(53 %), mírou hlučnosti (47 %) a kvalitou 
ovzduší (41 %).

V návrhové části byla definována vize 
města, strategické cíle, póly rozvoje a jed-
notlivé aktivity, za pomoci kterých chceme 
rozvoje dosáhnout. Pro nejbližší dva roky 
je navíc zpracován Akční plán, který řeší 
návaznost těchto prioritních aktivit na 
rozpočet města.

V návrhu strategie bylo definováno  
5 základních strategických cílů:
1) Plánovat rozvoj města  

do 10 000 obyvatel
2)  Zlepšit životní prostředí ve městě  

a jeho okolí
3) Zachovat stávající charakter města
4) Zlepšit občanskou vybavenost města
5) Zlepšit stav dopravy ve městě

A především vize: 
Šlapanice  – město, kde je radost žít. 

Šlapanice jsou klidným a přátelským 
městem plným zeleně, bez průmyslové 
zóny, s přirozeným koncepčním rozvo-
jem, moderním školstvím, udržitelnou 
dopravou a důrazem na pospolitost 
občanů.

Jakým způsobem a se kterými projekty 
chceme vizi města a strategické cíle napl-
nit, budeme představovat na prosincovém 
zasedání zastupitelstva města, které bude 
strategii schvalovat. 

Se všemi  dokumenty se lze seznámit na 
stránkách www.slapanice.cz/strategicky-
-plan-rozvoje-mesta. 

Hana Strnadová, 
garant strategie, odbor investic 

a správy majetku MěÚ Šlapanice

Ve dnech 27., 30. a 31. 12. 2019  
bude městský úřad Šlapanice  
(Masarykovo náměstí i Opuštěná) 
uzavřen.
 
Děkujeme za pochopení.
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AKTUALITY Z ŠESTÉHO VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ŠLAPANICE
Šesté veřejné zasedání Zastupitelstva města Šlapanice se konalo v zasedací místnosti Městského úřadu Šlapanice dne 18. 9. 2019.

PODĚKOVÁNÍ A PŘÁNÍ 2020

V červnu 2019 roku zveřejnila Správa železniční dopravní cesty na svých webových stránkách návrh železničního jízdního 
řádu pro období od 15. 12. 2019 do 12. 12. 2020. K tomuto návrhu podalo město Šlapanice i několik občanů své připomínky. 
Část z nich byla kladně přijata. 

V připomínkách k návrhu jízdního řádu šlapaničtí obyvatelé i město požadovali navýšení spojů zastavujících v železniční 
stanici Šlapanice (nádraží). Jednotlivé připomínky byly vypořádány dopravcem, Odborem dopravy Jihomoravského kraje  
a společností Kordis. Část z nich přitom byla přijata kladně.

Na trati číslo 340 tak došlo na základě připomínek k následujícímu navýšení spojů zastavujících v železniční stanici Šlapanice. Ve 
směru do Brna jde o vlak Os 4118 (17:30 hodin) v soboty, neděle a státní svátky a vlak Os 4120 (19:30 hodin) denně, ve směru z Brna 
pak o vlak Os 4125 (20:32 hodin) denně. Dalším požadavkům nebylo vyhověno.

Zastupitelstvo města schválilo:
 � Poskytnutí dotace organizaci Sanus 

Brno, z. s., Brno ve výši 60 600 korun 
jako příspěvek na činnost služeb, které 
poskytuje občanům Šlapanic.

 � Spolufinancování sociálních služeb na 
rok 2020 pro občany města Šlapanice, 
kteří využívají sociální služby u posky-
tovatelů zařazených do schválené sítě 
služeb pro rok 2020 v maximální cel-
kové částce 650 000 korun.

 � Směnu pozemků podle záměru  
č. 17/2019 v lokalitě Ponětovská  
s doplatkem z důvodu důležitých zájmů 
města. Směnná smlouva byla uzavřena 
mezi městem Šlapanice jako prvním 
účastníkem a Šlapanice invest, s. r. o. 
Troubsko, jako druhým účastníkem  
a Bela Property a. s. Brno, jako třetím 
účastníkem.

 � Smlouvu o bezúplatném převodu 

vlastnického práva k nemovitým 
věcem s omezujícími podmínkami, na 
bezúplatný převod pozemku p. č. 566/1 
o výměře 260 m2 a p. č. 567/14 o výměře 
161 m2 vše v katastrálním území. Šlapa-
nice u Brna z vlastnictví České repub-
liky  jako převodce, do vlastnictví města 
Šlapanice jako nabyvatele. Důvodem 
převodu je veřejný zájem, neboť parcely 
se nacházejí pod místní komunikací  
a zatravněným pásem.

 � Obecně závaznou vyhlášku č. 2/2019 
o regulaci a používání pyrotechnic-
kých výrobků, kterou se zakazuje pou-
žívání pyrotechnických výrobků na 
území města Šlapanice a místní části 
Bedřichovice vyjma dnů 31. prosince  
a 1. ledna. Nevztahuje se na výrobky 
v kategorii F1, které jsou volně pro-
dávány osobám starším 15 let, jsou 
neškodné, nezpůsobují hlučnost  

a světelné efekty, které by obtěžovaly 
ostatní občany. Dohled nad dodržová-
ním vyhlášky má Městská policie Šla-
panice.

Zastupitelstvo města zřídilo:
 � Výbor pro informace a média, který 

nahradil Komisi pro informace  
a média. Do práce v něm byli přizváni 
zástupci všech politických subjektů 
působících ve městě. Základním cílem 
je transparentní komunikace města  
s občany.

Poznámka
Videozáznam z veřejného zasedání zastu-

pitelstva města naleznete na portálu you-
tube.com/infokanalslapanice.

Zápisy ze zasedání zastupitelstva jsou 
k dispozici na webových stránkách města 
nebo v listinné podobě na sekretariátu sta-
rostky.

Josef Kopecký

Vážení spoluobčané, 
dovolte, abychom touto cestou poděkovali za společně strávený rok v našem městě. Děkujeme všem, kteří se 

podíleli na spolkovém životě našeho města. Všem, kteří připravovali akce pro ostatní a věnovali svůj volný čas 
dětem i dospělým. Poděkování patří našim školám, které pečují o naše děti, i zaměstnancům města, kteří se 
starají o jeho chod. A poděkování patří také všem občanům, kteří přispívají svými podněty k činnosti města  
a nejsou k němu lhostejní. Náš společný zájem o město přispívá k tomu, že se ve svém městě můžeme cítit spo-
kojení.  Do roku 2020 přejeme vám všem hodně štěstí, zdraví a spokojenosti ve Šlapanicích a Bedřichovicích, 
a budeme se těšit na společná setkání.

Michaela Trněná, Michal Klaška, Jiří Kopeček,  
za Zastupitelstvo města Šlapanice

ŽELEZNIČNÍ JÍZDNÍ ŘÁD SE NA ZÁKLADĚ PŘIPOMÍNEK 
OBČANŮ I MĚSTA ZMĚNIL
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Z MĚSTA

  
INFORMACE Z RADY MĚSTA
Uvádíme nejdůležitější informace  
z 28.–32. schůze Rady města Šlapanice.

Na 28. schůzi dne 4. 9. 2019 rada města 
schválila:

 � Smlouvu o dílo s dodavatelem díla 
„Oprava obrubníků pravé části ul. 
Hybešova“ s dodavatelem Soukup 
Miloš, s. r. o., Zbýšov.

 � Smlouvu o dílo s dodavatelem díla 
„Oprava povrchu komunikace ul.  
U Hájku“ s dodavatelem Soukup 
Miloš, s. r. o., Zbýšov.

Udělila:
 � Předchozí souhlas ZŠ Šlapanice 

s přijetím finančního daru určeného 
na úhradu obědů žáků sociálně slab-
ších od společnosti WOMEN FOR 
WOMEN, o. p. s., Praha v celkové výši 
48 514 korun za období od 02. 09. 2019 
do 30. 06. 2020.

 � Souhlas ZŠ Šlapanice s uzavřením 
nájemních smluv za pronájem tělo-
cvičny pro hodiny vyhrazené dětem 
a mládeži ve školním roce 2019/2020 
za sníženou sazbu nájemného ve výši 
150 korun za hodinu s těmito organi-
zacemi:

 Orel jednota Šlapanice
 Sportovní klub SEVER BRNO
 SK Šlapanice
 Tělocvičná jednota Sokol Šlapanice.

Na 29. schůzi dne 25. 9. 2019 rada města 
schválila:

 � Příkazní smlouvu na akci „Dům  
v parku Riegrova Šlapanice“ technický 
dozor investora s firmou Ing. Martin 
Vinter, s. r. o., Brno.

 � Smlouvu o dílo na provedení díla 
„Oprava obrusné vrstvy komunikace 
ul. Hybešova“ se zhotovitelem společ-

nosti Soukup Miloš, s. r. o., Zbýšov.
 � Darovací smlouvu na poskytnutí 

finančního příspěvku ve výši 15 000 
korun spolku Linka bezpečí z. s. Boh-
nice.

 � Dohodu o ukončení nájemní smlouvy 
(Bistro v parku Riegrova) uzavřené  
s nájemcem Radkem Vymazalem, Šla-
panice.

Na 30. schůzi dne 9. 10. 2019 rada města 
schválila:

 � Smlouvu o vzájemné propagaci s klu-
bem KOMETA GROUP, a. s., Brno.

 � Záměr převodu činností společnosti 
Sateso, s. r. o., Šlapanice, do společ-
nosti Správa nemovitostí města Šlapa-
nice s. r.o.

 � Převzetí záštity nad akcí „Sportovec 
roku 2019 okresu Brno-venkov“. 

Na 31. schůzi dne 23. 10. 2019 rada 
města schválila:

 � Smlouvu o dílo se zhotovitelem akce 
„Úprava ploch sběrných hnízd“ Ing. 
Karlem Bartuškem, DiS., Šlapanice.

 � Dohodu o provedení záchranného 
archeologického výzkumu v Cukro-
varu mezi městem Šlapanice a Ústa-
vem archeologické památkové péče, 
veřejná výzkumná instituce, Brno.

 � Aktualizaci zásad pro poskytování 
náborového příspěvku na vybrané 
pracovní pozice zaměstnancům zařa-
zeným do Městského úřadu Šlapanice 
a aktualizovanou vzorovou Smlouvu  
o poskytnutí náborového příspěvku.

Vzala na vědomí:
 � Rezignaci Mgr. Bc. Alexandry Pesch- 

lové na mandát zastupitele, radní 
a členky Finančního výboru ke dni  
23. 10. 2019.

Na 32. schůzi dne 6. 11. 2019 rada města 
schválila:

 � Smlouvu o zajištění školení a výcviku 
strážníků se statutárním městem 
Brnem - Městskou policií Brno.

 � Aktualizaci směrnice Organizační řád 
Městského úřadu Šlapanice s účinností 
od 1. 1. 2020.

Jmenovala:
 � Do funkce vedoucí odboru investic  

a správy majetku Ing. Evu Merclovou  
s účinností od 11. 11. 2019.

 � Do funkce vedoucí odboru finančního 
Ing. Janu Juchelkovou s účinností 
od 11. 11. 2019 na dobu určitou jako 
zástup za mateřskou dovolenou.

Doporučila ZM schválit:
 � Smlouvy o právu provést stavbu  

a smlouvy budoucí kupní se sedmi 
fyzickými osobami, týkající se stavby 
komunikace k nové vlakové zastávce 
na Brněnských Polích. Kupní cena byla 
stanovena dohodou na 800 korun/m2.

Vzala na vědomí:
 � Informaci o přípravě opravy krajské 

komunikace Brno, Slatina-Šlapanice, 
kterou zahájila SUS JMK. V rámci této 
přípravy byla vyhodnocena DPMB 
zastávka MHD Šlapanice, Hraničky 
jako nenormová, se zanedbatelnou 
intenzitou cestujících, a navrhl její zru-
šení s čímž rada města souhlasí.

 � Rezignaci Pavla Petříka na mandát 
zastupitele.

Josef Kopecký
Poznámka: Podrobnější informace 

najdete na webových stránkách města  
a v sekci Samospráva města (Podklady  
a zápisy, Zápisy z RM), nebo v písemné 
formě na sekretariátu starostky  Městského 
úřadu Šlapanice, Masarykovo náměstí 
100/7, 2. patro.

VYHLÁŠKA O REGULACI POUŽÍVÁNÍ PYROTECHNICKÝCH VÝROBKŮ
Dovolujeme si upozornit občany i návštěvníky města Šlapanice včetně místní části Bedřichovice na novou Obecně závaznou 

vyhlášku č. 2/2019 o regulaci používání pyrotechnických výrobků, která vstoupila v platnost v říjnu tohoto roku. Používání pyro-
techniky je na území města tímto zakázáno. Zákaz se nevztahuje na dny 1. ledna a 31. prosince každého roku. 

Vyhláška také vyjímá ze zákazu pyrotechnické výrobky kategorie F1, do níž patří zábavní pyrotechnika, která představuje jen 
velmi malé nebezpečí a má zanedbatelnou úroveň hluku. Patří sem například prskavky, bouchací kuličky, praskací provázky, 
menší rotující předměty, pistolové kapsle a podobně.

Celé znění vyhlášky si můžete přečíst na webu v sekci Úřad/Dokumenty a informace/Vyhlášky a nařízení/Platné vyhlášky  
a nařízení, slapanice.cz/platne-vyhlasky-a-narizeni. Děkujeme za dodržování vyhlášky. 
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MODROBÍLÉ SOUTĚŽENÍ  
A BURČÁKOVÉ ODPOLEDNE

Slunečné babí léto letos přálo podzimním 
akcím místního sdružení Občanské demo-
kratické strany. 

Start a cíl závodů dětí v Brněnských 
Polích se tentokrát přesunuly přímo před 

novou kavárnu Hangar Cafe, která poskytla 
dětem i rodičům občerstvení a příjemné 
zázemí. Závodit přišlo téměř padesát 
chlapců a děvčat (startovalo 59 závodníků 
– někteří si přivezli více závodních strojů) 

v jedenácti různých kategoriích. Naším 
cílem bylo, aby se děti stále dobře bavily  
a aby zejména ti nejmenší závodníci příliš 
dlouho nečekali na zasloužené diplomy  
a odměny.

Stejně jako v předchozích letech nám se 
zajištěním bezpečnosti pomáhala městská 
policie, takže jsme zvládli i občasné přeru-
šení závodění z důvodu průjezdu vozidla.  
I když jsme se snažili omezení provozu 
minimalizovat, chceme poděkovat za 
pochopení všem obyvatelům přilehlých 
ulic. Věříme, že to stálo za to a že příští 
rok bude stát na stupních vítězů ještě více 
malých i velkých soutěžících. 

 Již tradičně, v prostorách před šlapanic-
kou Sokolovnou jsme koncem září společně 
s vámi nejen ochutnali letošní burčák, ale 
především jsme diskutovali s našimi příz-
nivci i kritiky o názorech na aktuální dění 
ve Šlapanicích. Vaše připomínky jsou pro 
nás velmi cenné a motivují nás k další práci 
pro město, proto oceníme pokračování  
diskuse s vámi na naší e-mailové adrese 
info@ods-slapanice.cz. 

Občanská demokratická strana 
Šlapanice
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SPOLEK ČISTÉ ŠLAPANICE 
INFORMUJE O ZMĚNÁCH A RÁD PŘIVÍTÁ NOVÁČKY

V uplynulých týdnech ukončili členství  
v našem spolku dva členové, konkrétně 
paní Alexandra Peschlová a pan Pavel 
Zmeškal. 

Paní Alexandra Peschlová byla zvo-
lena v tomto volebním období zastupi-
telkou a následně členkou městské rady, 
nicméně spolu s ukončením členství ve 
spolku také rezignovala na oba mandáty. 
Místo ní tedy do zastupitelstva přijde  

z pozice náhradníka paní Marie Zemán-
ková. Na uvolněné místo v radě místo ní 
navrhneme za kandidáta Čistých Šlapanic 
paní Gabrielu Riegerovou. 

Ačkoliv oba naši kolegové oznámili, že 
končí z důvodu názorové neshody, musíme 
ocenit jejich dlouhodobou práci na našich 
společných tématech a za jejich práci pro 
spolek i v samosprávě pro Šlapanice jim 
děkujeme.

Spolek Čisté Šlapanice není jen nezávis-
lým lokálním politickým subjektem, ale  
i platformou pro aktivní obyvatele Šlapa-
nic, kteří se rádi zapojují do zvelebování 
našeho města. Stále platí, že přijímáme 
nové členy. Více o naší činnosti najdete na 
webových stránkách ciste-slapanice.cz a 
na facebok.com/ciste.slapanice. 

Michaela Trněná

KOMUNÁLNÍ POLITIKA

INFORMACE O ZMĚNĚ 
U NEZÁVISLÝCH 2018

Vážení spoluobčané, 
někteří ze Šlapanických občanů zřejmě 

na sociálních sítích zaznamenali, že jeden 
z členů sdružení Nezávislí 2018 opustil 
naše řady. Mgr. Michal Klaška se ujal před-
sednictví nově založené místní organizace 
Trikolóry.

Vzhledem k tomu, že se jedná o mís-
tostarostu města, chtěli jsme Vás o této 
změně informovat i touto oficiální ces-
tou. Shodli jsme se, že svůj mandát za 
Nezávislé 2018 Michal Klaška dokončí. 
Nedochází tak k žádnému rozkolu ani  

v řadách Nezávislých 2018, ani v řadách 
koalice. Náš pohled na komunální poli-
tiku není o stranických „plackách“, ale 
o lidech. Panu místostarostovi přejeme 
hodně sil a štěstí v další práci. Pro nás to 
do budoucna znamená výzvu i příležitost, 
aby se aktivní činnosti v komunální poli-
tice bez potřeby stranické příslušnosti 
třeba chopila i nová, čerstvá krev napříč 
generacemi. Jsme především lidé, kterým 
záleží na tom, kde a jak žijí.

Nezávislí 2018

Radostné prožití 

vánočních svátků

a vše nejlepší 

v roce 2020 

Vám přejí 

členové

a podporovatelé  

TOP 09 ze Šlapanic.
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ZAMĚSTNANCI ZÁKLADNÍ ŠKOLY SE PŘIPOJILI  
K CELOREPUBLIKOVÉ STÁVCE 

ŽÁCI DEVÁTÉHO ROČNÍKU 
VYRAZILI DO CHORVATSKA  

Dne 6. listopadu se 112 ze 120 zaměst-
nanců šlapanické základní školy roz-
hodlo podpořit celorepublikovou stávku 
ve školství. Budova školy tedy musela být 
uzavřena a nebyla v provozu ani školní 
družina a jídelna. Omlouváme se vám za 
vzniklé potíže, ale již nešlo nečinně při-
hlížet a chtěli jsme výrazně upozornit na 
stav našeho školství.

Důvody stávky jsou již delší dobu 
prezentovány médii pouze jako rozdíl  
v pohledu, kam bude směřovat část  
z navýšení mzdových prostředků. 
Zaměstnanci naší školy však ve svém 
prohlášení uvedli daleko podstatnější 
důvody, pro které se rozhodli k tomuto 
radikálnímu kroku a na kterých se na 
společné poradě shodli. Stávkou chtěli 
vyjádřit svoji dlouhodobou narůstající 
nespokojenost a frustraci z chování vlád 
a části společnosti k lidem pracujícím ve 
školství. Hlavní důvody našich zaměst-
nanců, které byly oznámeny i rodičům 
žáků, jsou tyto: 

 � Jsme nespokojení s dlouhodobou situ-
ací ve školství, vadí nám nesplněné 
sliby jednotlivých vlád - skutečnost je 
v našem školství od novinových titulků 
diametrálně odlišná a to nejen v rozpo-
čtech našich rodin, ale třeba i přístupu 
státu ke vzdělávání, inkluzi a dalším.

 � Dlouhodobě nám ve školství chybí jasná 
a ucelená vize a koncepce, například 
populistické prohlašování ministrů  
a poslanců, že se zasadí o změny smy-
slu školství či výuky jsou dlouhodobě  
v kontrastu například se zadáním 
CERMATU u jednotných přijímacích 
zkoušek či maturit, kde se zkouší jen 
„tvrdá data“. Slyšíme o tom, jak máme 
připravovat žáky na budoucnost, ale 
státem organizované testování ověřuje 
pouze encyklopedické znalosti.

 � Žádné z předvolebních slibů žádná 
vláda nedovedla do konce v alespoň 
přijatelné míře – navýšení platů všech 
zaměstnanců, snižování byrokratické 
zátěže, nahodilé zavádění nekoncepč-
ních změn…

 � S ohledem na historii jsme si na 99 
procent jistí, že nadtarifní finanční 
zdroje se do školy nedostanou –  
o tom jsme se už několikrát přesvěd-
čili, například musíme tyto pro-
středky použít na dofinancování platů 
těch zaměstnanců, jejichž základní 
státem stanovená tabulková mzda 
začíná pod hranicí státem stanovené 
minimální mzdy

 � Vadí nám nedostatečné podmínky pro 
zavedení inkluze, tandemové výuky, 
dělených hodin – tedy oné podpory 
pro naše žáky, po které dlouhodobě 
voláme – ne vše lze řešit na úkor pro-
jektů EU, jak tomu je třeba u školních 
psychologů či speciálních pedagogů

 � V minulosti jsme se na vše snažili krea-
tivně, ohleduplně a nesčetněkrát upo-
zornit, nic se ale nedělo – například 
Den učitelů v černém, Týden učitelů  
v černém.

Děkujeme za pochopení.
Zaměstnanci  

Základní školy Šlapanice

Letos v září proběhl 2. ročník sportovně-turistického kurzu v Chorvatsku. Žáci  
9. ročníku absolvovali rafting, paddleboarding, cyklovýlet, taneční vystoupení či turnaj  
v pétanque. I přesto, že si každý vařil sám, si žáci kurz užili ve zdraví.

Ivo Kunovjánek

14



Hlavní motivací naší výpravy byla Ber-
línská zeď. Zajímal nás důvod stavby, 
snahy o její překonání, oběti těchto snah 
i její následný pád. Nám, kteří to nezažili, 
exkurze přiblížila události probíhající za 
komunistického režimu a také to, čeho se 
„soudruzi“ dopouštěli nejen v Německu.

Procházeli jsme kolem zbytků Berlínské 
zdi, kde nás na takzvané East Side Gallery 
samozřejmě nejvíce zaujala freska zobra-
zující v nadživotní velikosti vášnivý polibek 
bývalých vrcholných představitelů SSSR  
a NDR Brežněva a Honeckera. Viděli jsme 
i její východní část se strážními věžemi  
a v muzeu, které je součástí bývalého hra-
ničního přechodu Checkpoint Charlie, 
jsme obdivovali vskutku originální pokusy 
o její překonání. 

Emotivně na nás dost zapůsobila také 
prohlídka bývalé věznice východoně-
mecké tajné policie a výzvědné služby 
Stasi. Nejsmutnější pohled byl ale na dlou-
hou řadu fotografií obětí Berlínské zdi, 
které jsou součástí památníku Fenster Des 
Gedenkens. S tématem Berlínské zdi také 
souvisela návštěva DDR muzea a Němec-
kého muzea špionáže. Obě tato muzea nás 
zaujala hlavně svou interaktivitou.

Všechno se ale netočilo jenom kolem 
Berlínské zdi. Několikrát jsme prošli Bra-
niborskou bránou, obdivovali výšku ber-
línské televizní věže, v muzeích na Muzej-
ním ostrově jsme na vlastní oči spatřili 

bustu Nefertiti, Ištařinu bránu a slavný 
Pergamonský oltář.

Samozřejmě, že jsme také nemohli 
odolat ochutnávce místních specialit.  
V pomyslném žebříčku zvítězil curry-
wurst a hned za ním se umístil ne tak úplně 
místní kebab.

Nutno také poznamenat, že jsme již 
zběhlí i v systému veřejné dopravy v met-
ropoli našich německých sousedů, který 
se skládá především z metra, ale také 
vláčků, autobusů a tramvají. Čím to? To je 

jednoduché. Za prvé jsme pořád jezdili z 
místa na místo. A za druhé jsme ne vždy, 
alespoň zpočátku, směřovali na to správné 
místo. A ještě kuriozita z veřejné dopravy 
– pouliční umělci vám zahrají přímo ve 
vozidle, na další zastávce pak vystoupí  
a jdou o dům (respektive vagon) dál.

Abychom to všechno shrnuli – nechtělo 
se nám pryč. Berlín je krásné město, moc 
jsme si to užili a klidně bychom jeli znovu.

Studenti němčiny  
Gymnázia Šlapanice

Zajisté jste také někdy chodili do školy, takže vám asi nemusíme objasňovat, že nápad naší němčinářky, profesorky Kraft 
vypravit se na zájezd do Berlína měl úspěch už od počátku. Proč sedět v lavici, když můžete komunikovat s Němci rovnou  
v jejich hlavním městě? 

ŠLAPANIČTÍ GYMNAZISTÉ NAVŠTÍVILI BERLÍN  
PROHLÉDLI SI BERLÍNSKOU ZEĎ I IŠTAŘINU BRÁNU

ŠKOLSTVÍ

BENEFIČNÍ ANGLIČTINA KAŽDÉ PONDĚLÍ OD 18 HODIN NA GYMNÁZIU VE ŠLAPANICÍCH.
Přijďte oprášit svoji angličtinu při konverzaci na různá témata (různá úroveň). Každý je vítán, i kdyby chtěl jen poslouchat. Hodiny na 

sebe nenavazují – můžete přijít, kdykoli se Vám to hodí. Před učebnou je kasička, kam můžete vhodit svůj příspěvek. 100% je pro Mary´s 
Meals.

When? Mondays  6 – 7 pm
Where? Gymnázium Šlapanice
How much? Whatever you want
Charity lessons where all the money you give goes for Mary´s Meals. 
Come to practice English and give education to poor children!  
Your English progress is your donation!

ENGLISH FOR MARY

For more info:
736425160
buchta@gslapanice.cz
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K podzimu neodmyslitelně patří skli-
zeň úrody na zimu. Děti poznávaly ovoce 
a zeleninu, kterou si přinesly z domu. 
Raketky, Planetky a Sluníčka se setkaly 
při Svatováclavské slavnosti. V dopoled-
ních hodinách na zahradě společně zpívaly 
podzimní písně, tancovaly a ochutnávaly 
různé druhy ovoce a zeleniny. 

Ve školce si také připomněly legendu  
o svatém Michaelovi a na děti ze třídy 
Raketek a Planetek čekala stezka odvahy 
plná překážek, díky kterým překonaly svůj 
strach. Na děti ze Sluníček zase čekala 
stezka, na níž si vybojovaly červená jab-
líčka v boji s drakem.

V druhé polovině října pak proběhla 
Zahradní slavnost v bramborovém kabátě 
s dětmi a rodiči. Společně si vyrobily veselé 
bramborové postavičky a zvířátka, které 
zdobí školku. Rodiče připravili nápadité 
bramborové pochoutky, z nichž tři s největ-
ším počtem knoflíků (bodů) vyhrály origi-

nální ceny. Příjemný, společně strávený 
čas všichni návštěvníci slavnosti zakončili 
povídáním a opékáním špekáčků.

Na konci října viděly děti společně  
s mateřskou školou Zahrádka v akci Policii 

ČR Řečkovice a její služební psy. Děti byly 
nadšené.

Teď všichni netrpělivě čekají na Miku-
láše a těší se na kouzelný adventní čas.

Kolektiv MŠ Hvězdička

DĚTI Z MATEŘINKY HVĚZDIČKA SI UŽÍVALY PODZIMU. 
S PEJSKY I STEZKOU ODVAHY

Dětem ze šlapanické Mateřské školy Hvězdička začal nový školní rok. Stihly poznat  všechny nové kamarády i učitelky, zažily 
první divadelní představení a přivítaly canisterapeutické pejsky Elzu a Cheatyho, kteří budou mateřinku navštěvovat během 
celého roku. Dokud počasí přeje, užívají si spoustu zábavy venku. Děti ze třídy Raketek a Planetek navštívily Ponětovický ryb-
ník, dětské hřiště v Bedřichovicích a další zákoutí Šlapanic.

Kuchyně v ponětovické mateřince 
dostala novou podlahu, obklady, pracovní 
desku s dřezy a velkou sprchovou baterií. 
Kromě toho přibyla profesionální myčka 
nádobí a sporák, digestoř, výdejní okénko  
a klimatizace. 

V přípravném týdnu bylo co uklízet,  
a přestože to zpočátku nevypadalo, zvládli 
jsme vše na výbornou. Zbývají jen malé 
dodělávky, které se uskuteční během roku.

Od prvního dne nového školního roku si 
tedy děti mohly vyzvedávat jídlo uvařené  
v nové kuchyni u krásného nového okénka, 
které bylo také částečně sníženo pro lepší 
přístup malých strávníků.

Díky sponzorským darům bylo možné 
pořídit do mateřinky také zařízení pro fil-
trování vody, které je napojeno na vodo-
vodní řad a čistí tak pitnou vodu od škod-
livých látek. Děti si tak samy čepují během 

celého dne zdravou a chutnou vodu z pří-
stroje. Je to další krok ke zdravějšímu život-
nímu stylu, který, jak věříme, dopomůže  
i k návyku dětí na pitný režim.

Doufáme, že nová kuchyň bude dob-
rým přínosem pro naši mateřskou školu 
a kuchařkám usnadní jejich každodenní 
práci.

Letošní školní rok budeme mít straši-
dlový. Bude nás jím provázet strašidýlko 
Emílek, budeme tancovat na strašidelné 
písničky a dělat různé pokusy. Děti už se na 
dovádění moc těší.

Na závěr bychom chtěli popřát všem 
dětem a stejně tak i učitelům šťastné vykro-
čení i pohodový celý nový školní rok. MŠ Ponětovice

PONĚTOVICKÁ MATEŘINKA UŽ VAŘÍ V NOVÉ KUCHYNI
Letošní září jsme zahájili v Mateřské škole Ponětovice s novou zrekonstruovanou kuchyní, na kterou se obci podařilo získat 

dotaci. Díky sponzorským darům se děti navíc mohou těšit i z nového zařízení na filtraci vody. 

Poznámka redakce: Příspěvek měl být původně zařazen v říjnovém čísle zpravodaje, 
ale z důvodu chyby redakce, tak nebylo učiněno. Za což se omlouváme.
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ŠKOLSTVÍ

 
PODZIM V MATEŘSKÉ ŠKOLE PONĚTOVICE

V měsíci říjnu jsme po krátké odmlce 
uspořádali na zahradě Mateřské školy  
v Ponětovicích Strašidlový večer s dýňo-
vými strašáky. Každé dítě si přineslo  
z domu vyřezaného dýňového strašáka 
a těmi jsme ozdobili celou zahradu. Děti 
společně  s rodiči obcházely stanoviště, na 
kterých plnily různé úkoly jako například 
létání na koštěti mezi kužely, převážení 
dýně v kolečkách po vytyčené nerovné 
trase, přenášení „brouků a pavouků“ na 
lžičce, házení šiškami do dýně a prolézání 
tunelem. 

Rodiče na akci napekli různé dobroty 
z podzimních plodů, které jsme všichni 
ochutnávali a z receptů jsme pak vytvořili 
podzimní kuchařku. Paní kuchařky nám 
uvařily na zahřátí dýňovou polévku, a kdo 
chtěl, mohl si u ohně opéct špekáčky. Když 
se setmělo, zapálili jsme dýňové strašáky 
a děti hledaly s baterkami po zahradě při-
pravené pamlsky. Každý si z večera domů 
odnesl malou odměnu a spoustu pěkných 
zážitků, které jsme si druhý den navzájem 
sdělovali. 

V listopadu jsme si posvítili na Poněto-
vice vlastnoručně vyrobenými lampionky 

a vyšli s nimi průvodem na výletiště uspá-
vat broučky.

Děti se neučí jen pracovat s nářadím, 
čekají je i nové sportovní aktivity.

V letošním roce, stejně jako v minulých 
letech, jsme se zapojili do místního akč-
ního plánu MAP Šlapanice, což je soubor 
aktivit, které vedou ke zlepšení kvality 
vzdělávání dětí v regionu. Plán je reali-
zován skupinami Bobrava a Slavkovské 
bojiště. Hlavním jeho cílem je zmapovat 
potřeby škol a prohloubit spolupráci mezi 
školami, učiteli a rodiči. 

V minulých letech jsme se zapojovali 
pouze do výtvarné soutěže a v rámci pro-
jektu jsme navštívili středisko ekologické 
výchovy Hlídka a Otevřenou zahradu  
v Brně. Letos jsme naše aktivity rozší-
řili o další, jako jsou například technické 
školky. 

Jedná se o cyklus praktických workshopů 
k rozvoji kompetencí pedagogů k rozvoji 
polytechnického vzdělávání v mateřské 
škole. Jednoduše řečeno, paní učitelky byly 
proškoleny, jak mohou děti ve školce pra-
covat s nářadím, seznámily se s metodikou  
a vytvořily si vlastní výrobek ze dřeva. 

Poté proběhne ve školce ukázková hodina  
s dětmi a pedagogy a na druhou budou při-
zváni i rodiče. V rámci této aktivity jsme 
obdrželi do MŠ potřebné technické vyba-
vení (pilky, které budeme potřebovat).  

V listopadu proběhl také v rámci MAP 
Šlapanice v mateřince workshop pro 
rodiče zaměřený na logopedickou pre-
venci. Od ledna se zapojíme do aktivity 
„Místo, kde žiji“ a v březnu navštívíme 
Středisko ekologické výchovy  Hlídka. 

Vzhledem k tomu, že jsme posílili náš 
pedagogický sbor, můžeme se zapojo-
vat do více aktivit. Jednou z nich je také 
akce České obce sokolské nazvaná „Svět 
nekončí za vrátky, cvičíme se zvířátky“, 
kdy se během roku rozvíjí u dětí sportovní 
všestrannost. Předškoláci plní rozmanité 
sportovní úkoly a za jejich splnění si lepí 
nálepky do k tomu určených sešitků. 

Jelikož her, činností a aktivit byla 
spousta a my jsme se ve školce rozhodně 
nenudili, podzim nám utekl jako voda a teď 
už se těšíme na Ježíška a na vše, co patří  
k Vánocům. 

    MŠ Ponětovice

Podzim v Mateřské škole Ponětovice byl doslova nabitý různými aktivitami. Děti spolu s rodiči se zúčastnily Strašidlového večera 
a vyrazily na lampionový průvod. V mateřince se také uskutečnil workshop pro rodiče zaměřený na logopedickou prevenci. 
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SOKOLÍCI SE LOUČILI SE ŠKOLIČKOU  
ZÁBAVOU A HRAMI V PŘÍRODĚ 

Ve školičce vytváříme a upevňujeme 
poznatky o živé a neživé přírodě a o změ-
nách, které se v ní odehrávají. Učíme děti 
být citlivé nejen k přírodě, ale i k věcem  
a živým bytostem. 

Základním prostředkem k seznamování 
s přírodou jsou vycházky. Ty využíváme  
i k různým sportovním hrám a soutěžím, 
kde se děti učí dodržovat pravidla, spolu-
pracovat, pomáhat si navzájem. Všechny 
aktivity, které provádíme, jsou přínosem 
pro tělesný i psychický rozvoj dětí a příle-
žitostí pro posilování kolektivních vztahů.

Rádi jsme proto využili nabídku  
k návštěvě Bikeparku v Praci. Cestu tam 
jsme hravě zvládli pěšky. Zpáteční cestu 
jsme se vezli autobusem, ale několik dětí 
chtělo jít i nazpět „pěškobusem“. 

Na výlet jsme se vydali hned po sva-
čině, počasí nám přálo a sluníčko nás 
hřálo. Celou cestu jsme si povídali, zpívali, 
počítali, hádali a soutěžili, běhali, skákali  

a hlavně jsme se smáli. Byli jsme spolu  
a bylo nám fajn. V parku jsme si zaběhali, 
pohráli, občerstvili se i odpočinuli. Přesně 
v poledne jsme se vypravili na autobu-
sovou zastávku, abychom stihli oběd ve 
školičce. Krásně unavení a plní zážitků 
jsme padli do postýlek.

Letošní rok máme nové „tříleťáky 
Sokolíky“, kteří spolu prožijí také mnoho 
dobrodružství. A vám, staří Sokolíci, pře-
jeme hodně zážitků, radostí a kamarádů  
v nových školách a školkách.

Tak AHOJ Andrejko, Julinko,  
Laurinko, Noemi, Sofinko, Tomíku, 

Viktorko, Verunko, Viktorku.
                                                           

                          Školička

Poslední srpnový týden se ve šlapanické Školičce Sokolík nesl v duchu hesla „Chceme si to užít!“. Protože v září skoro všechny 
děti přecházely do jiných mateřských nebo základních škol, přenesla se většina aktivit a činností do přírody.
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BEDŘICHOVIČTÍ
HASIČI OVLÁDLI BRNO-VENKOV

Za chladného ranního počasí a vytrva-
lého deště jsme zahajovali celé závody jako 
první družstvo. 

Zkušená a fyzicky dobře vybavená 
družstva nejlepších sborů často využí-
vají možnosti odečítání čekacího času. 
Tato výhoda vzniká, když před družstvem 
plní disciplínu na jednotlivých stanoviš-
tích jiné družstvo, které startovalo před 
nimi. Tento čas se odečítá od výsledného 
cílového času, a navíc během něj mohou 
závodníci nabrat síly na další běžeckou 
etapu celkem tři kilometry dlouhé trati. 
Bohužel jsme tuto výhodu jako první star-
tující družstvo nemohli využít.

V kategorii starších žáků reprezen-
tovali náš sbor Vojtěch Jež, Nikola Čer-
nilová, Kateřina Hornišerová, Nela 
Klemmová a Zuzana Župová. Prvním 
stanovištěm závodu byla střelba ze vzdu-
chovky. Každý závodník musí sestřelit 
tři terče o rozměrech 7x5 centimetrů ze 

vzdálenosti deseti metrů. 
Další disciplinou byly základy topogra-

fie. Zde musí závodníci pomocí buzoly 
zorientovat mapu, zaměřit azimut urče-
ného bodu v terénu a správně určit topo-
grafické značky.

Na třetím stanovišti naši závodníci 
vázali uzly. Zúročili tak své zkušenosti  
z letošního postupu do finále uzlovací ligy, 
o kterém už bylo psáno v letošním třetím 
vydání Šlapanického zpravodaje. 

V polovině trati závodu čekaly na naše 
závodníky základy první pomoci, po 
kterých následovalo stanoviště požární 
ochrany, kde závodníci nejprve určí dle 
schématických značek technické pro-
středky a poté přiřadí pro danou skupinu 
hořlavých látek vhodný a nevhodný hasicí 
přístroj. Poslední disciplínou pak bylo 
přeručkování vodorovného lana ve vzdále-
nosti čtyř metrů.

V Závodě požárnické všestrannosti je 

možné získat až 90 trestných minut. Naši 
starší žáci obdrželi pouze jednu penalizaci 
na stanovišti střelby ze vzduchovky, kde 
nesestřelili jediný z patnácti terčů a při-
psali si tak trestnou minutu. V ostatních 
disciplinách předvedli bezchybný výkon  
a s jedinou chybou zvítězili v soutěži, které 
se účastnilo celkem 29 sborů z celého 
okresu Brno-venkov. S náskokem 40 vte-
řin na druhé Sivice a více než deset minut 
na Kuřim s Ivančicemi, které se dělily  
o třetí příčku.

V soutěži jsme měli zastoupení i v kate-
gorii dorostenců a dorostenek. Naši čtyři 
dorostenci jako jediní společně s vítězem 
kategorie splnili závod bez chyby. Bohužel 
už našim závodníkům moc nesvědčil těžký 
terén, který byl od začátku závodů stále 
více podmáčený vytrvalým deštěm.

Za SDH Bedřichovice
Michal Jež

Největším podzimním závodem mladých hasičů je bezesporu Závod požárnické všestrannosti, který každoročně pořádá 
Okresní sdružení hasičů Brno-venkov. Letos se konal 5. října ve Zbýšově u Rosic v areálu místního koupaliště a jeho okolí  
a našim starším žákům se v něm s nemalým náskokem podařilo obsadit první příčku.

KULTURA & SPORT

19



MLADÍ HASIČI ZE ŠLAPANIC MAJÍ ZA SEBOU ÚSPĚŠNÝ  
ROK PLNÝ SOUTĚŽÍ I VZDĚLÁVÁNÍ

Živější část roku začíná vždy s přícho-
dem jara, kdy se rozbíhá kolotoč soutěží 
pod širým nebem, který se nezastaví až 
do letních prázdnin. Každý víkend se jich 
koná několik, takže je z čeho vybírat. 

Dlouhodobě spolupracujeme, zejména  
v oblasti mládeže,, se Sborem dobrovol-
ných hasičů Jiříkovice. A tak naše první 
jarní kroky mířily do areálu tamní mys-
livny, kde bylo pro děti z obou sborů při-
praveno víkendové soustředění. Nabytí 
poznatky a motivováni společným výcvi-
kem se mladí hasiči vrhli do víru soutěží. 

Začali ligovou soutěží v Brně Přízřeni-
cích, kde se jim bohužel nevedlo. Poučeni  
z chyb vyrazili na obvodní kolo MHJ  
v požárním sportu v Syrovicích, odkud 
postoupili do okresního kola. Také 
se zúčastnili dalších kol ligy mládeže  
v Kuřimi a Přísnoticících. Ale nesoutěží 
jen družstva. Naši jednotlivci se účastní 
soutěží TFA, kde obsadí přední příčky. 
Ano, existuje i dětská obdoba soutěží 
ve stylu „nejdrsnější hasič přežije“. Je to 
fyzická příprava pro budoucí velké hasiče.

Největší radost měli mladí hasiči ze dvou 
soutěží: V Jiříkovicích (9. 6.), kde mladší 
žáci obsadili 1. místo a starší 2. místo,  

a pak o týden později v Kobylnicích, 
odkud si mladší žáci opět přivezli zlato.

Hasič by měl být všestranný. A tak jsme 
využili nabídky Českého červeného kříže 
(ČČK), a oddíl mládeže absolvoval ško-
lení v oblasti zdravovědy. Nabyté vědo-
mosti pak děti uplatnily ve zdravovědné 
soutěži pořádané právě ČČK. Vše bylo 
natolik poučné, že nejeden člen oddílu 
určitě zvládne bez problémů základní 
kroky první pomoci.

Další náplní práce oddílu je také účast 
na různých veřejných akcích formou uká-
zek dovedností.  Například v rámci oslav 
dne dětí v Kynologickém klubu nebo při 
akci Hasičina nejen dřina.

Aby se děti netrápily pouze závoděním 
a hasičskou tématikou, byl pro ně připra-
ven oddechový víkendový pobyt na chatě 
v nádherném údolí řeky Oslavy. Závěr 
školního roku měl být tradičně u ohniště 
na zahradě jednoho z našich vedoucích, 
ale počasí nás zahnalo do zbrojnice. Ale  
i tam vedoucí dětem ugrilovali špekáčky  
a program plný her si všichni náramně 
užili.

Příchod prázdnin pro nás již něko-
lik let znamená Letní výcvikový tábor, 

kde nesmí chybět něco z hasičské tema-
tiky. Tradičně se koná ve spolupráci  
s jiříkovskými hasiči. Druhým rokem 
pořádáme tábor poctivý stanový – na 
louce u Nové Vsi poblíž Oslavan. Letoš-
ním tématem byl středověk. Hasičští 
táborníci celý týden hledali a luštili indi-
cie k nalezení kouzelného meče, kte-
rým zabijí zlého obra sužujícího místní 
lesy (možné připodobnění ke kůrovci).  
K tomu si děti užívaly bohatý program 
plný her a zábavy. Myslím si, že letošní 
tábor se obzvláště vydařil.

Po pauze o letních prázdninách se opět 
oddíl začal od září pravidelně scházet ve 
zbrojnici a přibyli i nováčci. Školní rok 
jsme tak zahájili v počtu 14 mladších a 8 
starších žáku. Poprvé jsme otevřeli oddíl 
přípravky (děti 5–6 let), který se okamžitě 
naplnil. První dny, kdy ještě sluníčko 
hřálo, jsme věnovali trénování a hrám 
venku - požárním útokům, štafetám, dis-
ciplínám TFA. S příchodem chladného 
počasí se přesouváme do učebny, kde 
děti čeká zejména teoretická příprava  
v podobě výuky topografie, zdravovědy, 
prevence, uzlování atd., ale také spousta 
her a zábavy. 

Jestli máte doma mladého milovníka 
hasičů, který by chtěl mezi nás, klidně jej 
přiveďte na některou schůzku do hasič-
ské zbrojnice. Konají se každý čtvrtek od 
16.30 do 18.30 hodin – mladší žáci (7–11 
let) a starší žáci (12–16 let). Schůzky pří-
pravky bývají v úterý mezi 16.30 a 18.00. 
Děti rádi přijmeme kdykoli během roku. 
Podrobnosti rádi sdělíme prostřednic-
tvím e-mailových kontaktů mladez@
hasici-slapanice.cz a pripravka@hasi-
ci-slapanice.cz.

A jinak jako vždy veškeré informace 
najdete na našem webu hasici-slapanice.
cz a facebookovém profilu facebook.com/
HSSlapanice

Veronika Brunclíková
 Vedoucí mládeže MHJ HS  

Šlapanice

Školní rok 2019/2020 je v plném proudu a tím pádem i nová sezóna pro mladé hasiče. Pojďme se však ještě ohlédnout za 
celým rokem 2019 pohledem oddílu mladých hasičů ve Šlapanicích. Uplynulé měsíce se pro náš oddíl nesly v duchu řady 
úspěchů, ale třeba také letního výcvikového tábora.
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Původně byla deska odhalena už  
v roce 2007 zásluhou tehdejšího před-
sedy a nynějšího čestného předsedy Čes-
koslovenské obce legionářské Bohumila 
Párala, syna staršího z bratrů. Při gene-
rální opravě budovy byla před několika 
lety sňata a uložena uvnitř. Díky inicia-
tivě několika jedinců ze spolku Kavka, 
který má s podobnou činností již zkuše-

nosti (17. 8. 2019 odhalení desky Aloise 
Kalvody) a také souhlasu majitele budovy 
pana Pavla Babušíka mohla být na konci 
října znovu umístěna na jejich rodný sta-
tek. 

Rod Páralů přišel do Šlapanic ze sou-
sedních Jiříkovic. V roce 1889 se přiže-
nil Petr Páral k vdově Marii Zemanové  
a vychovali spolu pět dětí. Nejstarší Alois 
(*1892) se dal na vojenskou dráhu. Během 
první světové války padl v roce 1915 do 
ruského zajetí a v roce 1917 vstoupil do 
ruských legií. V roce 1918 odjel do Fran-
cie, kde vstoupil do francouzských legií  
a po návratu do vlasti v roce 1919 pokračo-
val ve vojenské kariéře. 

Byl držitelem mnoha vysokých vojen-
ských vyznamenání a jeho jmenování 
generálem zabránil osudný Mnichov 
1938. V té době působil jako velitel Žide-
nických kasáren a byl Náčelníkem gene-
rálního štábu 4. armády určené k obraně 
republiky od rakouských hranic. V době 
druhé světové války se zapojil do odbojo-
vého hnutí Obrana národa a v roce 1945 
se stal náčelníkem týlu Zemského vojen-

ského velitelství pro Moravu. 
V roce 1948 byl penzionován jako 

důstojník prvorepublikové buržoazní 
armády. Vyučoval ruštinu na střední škole 
a pracoval také jako účetní v RaJ Brno. 
Zemřel v roce 1978 a je pohřben v rodných 
Šlapanicích.

Aloisův nejmladší bratr Petr (*1899) 
zůstal hospodařit na rodném statku.  
V roce 1938 byl zvolen starostou obce  
 a tuto funkci zastával po celou dobu pro-
tektorátu. Podařilo se mu zachránit od 
věznění mnoho šlapanických občanů. Po 
válce pracoval v Revolučním a později 
Místním národním výboru jako zeměděl-
ský referent. Byl také předsedou Českoslo-
venské strany lidové, členem letopisecké 
komise a kuratoria obecní elektrárny. 

V roce 1949 se stal zakládajícím členem 
přípravného výboru JZD a působil i v prv-
ním představenstvu družstva, ve kterém 
pracoval až do odchodu na zasloužený 
odpočinek. Zemřel v roce 1961, pohřben je 
rovněž na zdejším hřbitově.

Josef Kopecký

28. října ve významný den naší státnosti, kdy jsme si připomínali 101. výročí vzniku Československé republiky, byla ve Šlapani-
cích znovu odhalena pamětní deska bratří Páralových. Po několika letech je umístěna v levé části bývalého Páralova statku.

PAMĚTNÍ DESKA ZNOVU ZDOBÍ DŮM  
BRATRŮ ALOISE A PETRA PÁRALOVÝCH

KULTURA & SPORT

Paroháč, aneb lékařem proti své vůli
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V muzeu v těchto týdnech začala moder-
nizace pokladny a vstupních prostor pro 
návštěvníky v prvním patře. Snažíme se, 
aby byly naše aktuální výstavy i během 
rekonstrukce přístupné návštěvníkům. 
Pro aktuální informace o provozu muzea 
sledujte prosím vývěsku na muzeu nebo 
náš web.

Děkujeme všem, kteří našemu muzeu 
zachovávají přízeň, a těšíme se na Vás  
v roce 2020. 

K výročí vzniku republiky jsme připra-
vili výstavu Očima ženy: Osudové i všední 
dny stoleté republiky v životě žen. Návštěv-
níci si mohli prohlédnout krásné šaty  
a šperky, ale také praktické pomocníky  
v domácnosti. Výstava i edukační pro-
gramy byly součástí projektu Repub-
lika 100, na němž jsme spolupracovali 
s významnými brněnskými muzejními 
institucemi. Příprava výstavy také při-
nesla nové přírůstky do našich sbírek. 

V roce 2019 slavilo šlapanické muzeum 
výročí. Letos mu bylo 85 let a na naší 
„narozeninové“ oslavě mohli návštěv-
níci nahlédnout do depozitáře i kance-
láří. Při této příležitosti také proběhlo 
předání čestných vstupenek do muzea 
našim dlouholetým příznivcům a spolu-
pracovníkům – paní Růženě Přichysta-
lové a panu Josefu Kopeckému. Slavilo 
s námi téměř 300 návštěvníků a insta-

laci na Masarykově náměstí shlédlo  
v létě nejspíš ještě mnohem více lidí. 

Edukační programy, výstavy a akce pro 
rodiny s dětmi patří v Muzeu ve Šlapani-
cích mezi nejnavštěvovanější. V roce 2019 
se těšila oblibě zejména série edukačních 
programů Můj rok, která je určena dětem 
z mateřských škol a prvního stupně základ-

ních škol. Radost nám dělá také trvající 
spolupráce s Gymnáziem ve Šlapanicích   
a ZUŠ Šlapanice (zejména s Mgr. Marikou 
Drinkovou a jejími žáky). 

Nejdůležitější, ale často nejméně vidi-
telnou, činností v muzeu je péče o sbírky. 
Kromě zpracovávání, opečovávání  
a restaurování stávajícího fondu se kaž-
doročně snažíme naše sbírky rozšiřovat. 
V roce 2019 se nám podařilo získat řadu 
studií a jednu malbu břízek od Aloise Kal-
vody a také leták, který zval na přednášku 
cestovatelky Barbory Markéty Eliášové 
ve Šlapanicích v roce 1914. Darem se do 

muzea dostaly například podmalba na 
skle s motivem svatého Josefa s Ježíškem, 
obraz Cesta do Šlapanic od Vladimíra 
Drápala nebo plátěná vyšívaná zástěra  
v národních barvách se znakem Sokola  
a nápisem „Nazdar české vlasti!“.

Každé léto patří v našem muzeu výsta-
vám hraček. Letos naše kurátorka Vero-
nika Mičolová našla ty nejkrásnější  
a nejzajímavější dřevěné hračky ze sbírek 
muzeí po celé České republice. Možná 
si také vzpomenete na dřevěná zvířátka, 
která na výstavu zvala. Drobné hračky 
mohli lidé týden před vernisáží nacházet 
na různých místech ve Šlapanicích. 

Muzeum ve Šlapanicích je pobočkou 
Muzea Brněnska. Tuto skutečnost jste jistě 
nepřehlédli, pokud jste se zapojili do letní 
hry Do Muzea Brněnska s Krokoušem. 
Inspirací pro hru bylo mládě krokodýla 
nilského ze šlapanických sbírek. Návštěv-
níci měli za úkol hledat Krokoušovy úkoly  
v okolí všech šesti poboček Muzea Brněn-
ska (Muzeum ve Šlapanicích, Muzeum  
v Ivančicích, Podhorácké muzeum, Památ-
ník Mohyla míru, Vila Löw-Beer v Brně, 
Památník písemnictví na Moravě). 

Letní příměstské tábory už patří ke stáli-
cím nabídky Muzea ve Šlapanicích. Ve spo-
lupráci se SVČ Lužánky jsme letos připra-
vili dva příměstské tábory. Jeden byl určen 
dětem předškolního věku a společně jsme 

Muzeum ve Šlapanicích se letos kromě zpracovávání a rozšiřování sbírek věnovalo také jejich prezentaci a přípravě akcí pro 
veřejnost. V meziročním srovnání přitom patří rok 2019 k těm nejúspěšnějším. Muzeum letos připravilo šestici výstav a sedmnáct 
akcí, které dohromady navštívilo na 5 200 návštěvníků. 

PODÍVEJTE SE, JAKÝ BYL ROK 2019  
VE ŠLAPANICKÉM MUZEU
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hledali ztracenou veverku Štětinku. Starší 
děti si užily příměstský tábor s archeolo-
gickou tématikou. Při pátrání po sošce 
vešebt vyrazily také do Náprstkova muzea 
asijských, afrických a amerických kultur  
v Praze. 

V prosinci i v novém roce si můžete do 
Muzea ve Šlapanicích přijít prohlédnout 
dvě aktuální výstavy. V přízemí najdete 
výstavu Nomádi Evropy: Příběh sloven-
ského drátenictví, na níž se můžete poko-
chat desítkami jedinečných exponátů  
z Považského múzea v Žílině. V prvním 
patře je umístěna autorská výstava Rost-
liny a lidé: Od koření po pneumatiku. Na 
této výstavě otevíráme otázku vzájemného 
působení lidí a rostlin, kterou ilustrují 
sbírkové předměty z poboček Muzea 
Brněnska. Mimo jiné zde najdete i pozvání 
na čaj k prezidentovi republiky Tomáši 
Garyku Masarykovi pro malíře Aloise Kal-
vodu nebo nejnovější přírůstek do sbírek 
muzea, dílo tohoto umělce. 

Monika Mikulášková

KULTURA & SPORT

MISTROVSTVÍ ČESKÉ REPUBLIKY  
V HEADISU 2019

Na výstavišti se poprvé představily naše 
nejmladší naděje a byly tak k vidění boje  
o titul v kategorii žáků. Zlatou medaili získal 
Ondra Vávra z Headisu Brno Líšeň, když 
v dramatickém souboji na tři sety porazil 
dalšího talentovaného Vaška Berana z Hea-
disu Sokolnice. Bronz si zaslouženě odvezl 
Tobiáš Kučera z Headisu Praha.

První juniorskou mistryní ČR se stala 
Šárka Skřepská z Headisu Brno Lískovec.  
V zápase neskutečné kvality překvapivě 
porazila juniorskou mistryni světa Vero-
niku Vávrovou z Headisu  Brno Líšeň  
a mohla se tak zaslouženě radovat.

Jediný titul pro šlapanický Headis získal 
v juniorské kategorii Vilém Zrza, který pře-
hrál ve finále Kubu Tomana z líšeňského 
Headisu.

V kategorii žen došlo k předpokláda-
nému souboji o zlato mezi sestrami Boháč-
kovými. Tentokrát se radovala mladší ze 
sester a svůj první titul mezi dospělými tak 
vybojovala Kateřina. Barbora ovšem nemu-
sela smutnit, chuť si spravila hned následu-

jící den ve světovém poháru! Bronz zůstal  
v Brně.

Svoji neuvěřitelnou formu potvrdila  
i Šárka Skřepská a brala tak již svoji druhou 
medaili ve stejný den.

Finálový turnaj mužů také nepřinesl 
žádné překvapení a o medaile se porvali ti 
největší favorité. V úžasném finálovém sou-
boji se prosadil juniorský mistr světa Jakub 
Hájek z Headisu Brno Líšeň proti trojná-
sobnému mistrovi ČR Pavlovi Stejskalovi.

Poctivou tréninkovou práci přetavil  
v bronz šéftrenér reprezentací ČR a Sloven-
ska Luděk Boháček. V utkání o třetí místo 
udolal Martina Štolbu z Headisu Most  
a zapsal se do historie našeho Headisu jako 
nejstarší držitel medaile z individuální sou-
těže.

Čtyřhry se z časových důvodů nestihly, 
budou odehrány v rámci následujícího tur-
naje v Headisu.
        Aleš Karásek, předseda Headis CZ/SK

        člen předsednictva světové  
federace Headis

Jedna z nejnáročnějších akcí v historii Headisu proběhla o druhém říjnovém 
víkendu v rámci festivalu LIFE! 2019 na brněnském výstavišti. V pátek 8. 11. se zde 
konalo již čtvrté mistrovství republiky, a to za velkého zájmu přihlížejících diváků  
a návštěvníků festivalu.
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PŘEDVÁNOČNÍ NOVINKY Z KNIHOVNY 

PRO MLÁDEŽ

PRO DOSPĚLÉ
ZEMĚ PŘÍBĚHŮ – SRÁŽKA SVĚTŮ
COLFER, CHRIS
fantasy román

Velkolepé finále 
je tady! Závěrečný 
díl úspěšné série 
ze světa pohádek. 
Brána mezi světy je 
otevřena a všechny 
postavy ze Země 
příběhů – hrdinové 
i padouši – mohou 
volně vstupovat do 

naší reality. Conner si myslí, že nic horšího 
se stát nemohlo. Ale jen do okamžiku, kdy 
zmizí Alex! Conner a jeho přátelé to bez ní 
nebudou mít jednoduché. 

ČERNOČERNÁ TMA
KING, STEPHEN
hororové povídky

Mistr temných 
příběhů nám tento-
krát prostřednictvím 
svých smutných 
hrdinů ukazuje, jak 
iluzorní může být 
bezpečí známého 
prostředí a každoden-
ního života. Člověk si 
nejenže nemůže být 

jist, zda opravdu zná své nejbližší, on nemá 
totiž ani tušení, čeho všeho je schopen on 
sám. Všechny čtyři příběhy spojuje znepo-
kojivá kombinace hrůzy a všednosti.   

JEDINÝ PŘÍBĚH
BARNES, JULIAN
psychologický román

Nový Barnesův 
román je příbě-
hem lásky mladého 
studenta a stár-
noucí ženy se všemi 
důsledky, které při-
náší životům obou 
protagonistů. Stejně 
jako většina auto-
rových románů je 

rozdělen do tří chronologicky následných 
částí, v nichž dochází k postupnému odha-
lování a prohlubování pohledu na osudový 
vztah. Milostný román na pozadí „drobného 
obrazu“ britské společnosti 60. let, včetně 
jejích zakořeněných klišé a prudérnosti.

KONEC BEDNY A JINÉ PŘÍBĚHY
FALTEISEK, LUBOR
humoristické povídky ze školního prostředí 

Ve škole je legrace! Každý den se dá se spolužáky prožít jiný 
podivuhodný příběh. V deseti humorných povídkách najdou kluci  
a holky školou povinní spoustu veselých i vážnějších příhod ze života 
svých vrstevníků - a možná odhalí i špetku životní moudrosti.

OSUD TANČIL CHARLESTON
KUBÁTOVÁ, TÁŇA
meziválečný společenský román

Kamarádky ze 
školy Johana a Růža 
prožívají léta svého 
zrání v idylické  
i problematické době 
mezi dvěma válkami. 
Obě mladé ženy 
zakusí lásky, radosti 
i bolesti, jaké život 
přináší bez ohledu 
na dobu, do níž jsme 

se narodili. Obě protagonistky prožívají 
nečekané životní peripetie. 

SLZY OD SMÍCHU
BLANÁŘOVÁ, ALENA
humoristický román

H u m o r i s t i c k ý 
román o tom, že zku-
sit se má všechno. 
Když Anežce děda  
v dětství říkal, že pří-
ležitost se má chytit 
za pačesy, vzala si to 
k srdci. A tak dívka z 
jihomoravské vísky 
vykročila na svou 
cestu za štěstím.  

I přes dobře míněné rady matky a babičky 
se z poslušné holky postupně stala cho-
vatelka zvířat, ředitelka banky, majitelka 
svatební agentury, porodní bába jede-
nácti štěňat a matka dvou dětí.

KOUZELNÉ SRDCE
OHLSSONOVÁ, KRISTINA
příběh o přátelství 

J e d e n á c t i l e t á 
Roberta a stejně 
stará Charlotta jsou 
nejlepší kamarádky. 
Charlotta je však 
vážně nemocná a co 
nejdříve potřebuje 
nové srdce. Nemocná 
dívka postupně 
slábne a pokud se 

nepodaří sehnat pro ni nové srdce, zemře. 
Roberta doufá v kouzelnou moc starého 
globusu, který náhodou získá na aukci. Po 
splnění nezvyklého a náročného úkolu prý 
splní svému majiteli jedno přání.

Rostislav Faber,  
knihovna

PRO MLÁDEŽ

Všem občanům Šlapanic přejeme krásné, 
pohodové Vánoce a vše nejlepší 

do roku 2020. 

Budeme se těšit na opětovné setkávání.
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KULTURA & SPORT

Lidé na místa spjatá s touto historic-
kou událostí přicházejí z různých důvodů. 
Diváci většinou proto, aby si zpestřili 
sychravý víkend, aby na vlastní kůži zažili 
atmosféru dávných časů či aby svým 
dětem ukázali vojáky v pestrobarevných 
uniformách. Členové vojenských histo-
rických jednotek zase touží prožít adre-
nalinové zážitky na bitevním poli a pak se 
setkat s přáteli, které třeba rok neviděli. 
Málokdo hlavně z řad těch mladších však 
něco tuší o tom, jak vlastně tato populární 
tradice vznikla.

V dobách starého Rakouska a poz-
ději Rakouska-Uherska samozřejmě 
neměl nikdo zájem připomínat potupnou 
porážku, způsobenou ukvapeností rus-
kého cara a chytrou strategií Napoleona, 
záměrně se snažícího vzbudit dojem, 
že bude snadnou kořistí. Francouzský 
císař neměl moc času a musel vyprovo-
kovat nepřítele, protože se blížily další 
dvě armády – od východu Bennigsenovi 
Rusové a od jihu Rakušané arcivévody 
Karla. Kdyby tyto síly dorazily včas, asi by 
tažení dopadlo jinak.

Velké úsilí vynaložil koncem 19. a za- 
čátkem 20. století Páter Alois Slovák. 
Podařilo  se mu iniciovat stavbu Mohyly 
míru, jejímž ideovým záměrem nebylo 
oslavovat vítěze, ale připomínat památku 
obětí. Kaple byla dokončena roku 1912, 
ale oficiálnímu předání veřejnosti, jež 
mělo proběhnout v srpnu 1914, zabránilo 
vypuknutí války.
Druhá světová válka ani komunisté 
napoleonistům příliš nepřáli

Po vzniku Československé republiky 
vzrostly sympatie k Francii, což přineslo  
i vzrůstající zájem o napoleonské období. 
Po smrti Pátera Slováka v roce 1930 se  
v hlavách místních napoleonských nad-
šenců zrodil nápad uspořádat výstavu 
ve Slavkově, kterou mezi 28. červ-
nem a 19. červencem 1931 navštívilo 
73 000 zájemců. Úspěch podnítil další 
snahy napoleonistů. V letech 1933  
a 1935 se ve Slavkově v rámci konání  

I. a II. napoleonských her objevili i vojáci 
v dobových uniformách. Jenže politická 
situace dospěla ke známým neblahým 
událostem a za okupace podobné aktivity 
nebyly možné.

O nic vstřícnější nebyli ani komunisté 
po roce 1948. Až v roce 1966 přijel na 
slavkovské bojiště poprvé Belgičan Nor-
bert Brassinne v uniformě Napoleonova 
granátníka a vzbudil nebývalý ohlas. Na 
nějaké oficiální průvody a bitevní ukázky 
však v době normalizace nebylo ani pomy-
šlení – komunistické kádry označovaly 
Napoleona za imperialistu 19. století  
a jakákoliv propagace nebyla žádoucí. Jed-
notlivci v dobových uniformách přibývali 
(na samém počátku spontánních vzpo-
mínkových akcí v roce 1978 jich bylo něco 
málo přes deset), ale pokud se objevili na 
bojišti, nechyběli ani nenápadní pánové, 
kteří měli své instrukce.

Latentní zájem o slavkovskou bitvu 
jakožto fenomén tohoto regionu přerostl 
do masové otevřené formy po listopadu 
1989. Norbert Brassinne se toho již nedo-
žil, ale jako zvěstovatel míru a přátelství 

měl následovníka v osobě Pierra Orsata 
z Lyonu. Na první porevoluční bitevní 
ukázce pod Santonem se v prosinci téhož 
roku utkalo asi 350 mužů ve stejnokro-
jích. V následujících letech jejich počet 
rapidně stoupal a úměrně tomu rostl  
i počet diváků, kteří přišli v plískanici  
i za třeskutého mrazu. Přibývaly i dopro-
vodné akce – pochody, vojenské tábory, 
jarmarky, výstavy. Největší pozornost 
tisíců přihlížejících však vždy přitahovala 
právě ukázka fragmentu bitvy, na němž 
přibývalo i aktérů v uniformách a pyro-
technických efektů.

Účastníci většinou odcházeli spo-
kojení, nemělo by se ale zapomínat na 
původní ideu Pátera Slováka – vzpome-
nout těch, kteří své kosti složili navěky 
právě v těchto místech, nehledě na to, 
zda nosili modrou, zelenou, nebo bílou 
uniformu. A navštívit nejen Santon nebo 
slavkovský zámek, ale třeba také pomník 
na šlapanickém hřbitově nebo parčík  
s pomníčkem francouzským lékařům.

Jaroslav Kotulán

Každoročně se o víkendu na přelomu listopadu a prosince na místech, kde proběhla památná bitva u Slavkova, scházejí stovky 
a tisíce diváků i vojáků v historických uniformách. Připomínají si bitvu, která tu vlastně neměla být, protože francouzský císař 
Napoleon I. směřoval svůj zájem k pokoření Angličanů. Na invazi se na dohled bílým útesům doverským chystala armáda, která se 
však nakonec musela vydat opačným směrem a vypořádat se s hrozbou Rakušanů a Rusů. Tak se do historie zapsalo slavné tažení 
roku 1805, jež skončilo legendárním Napoleonovým vítězstvím nad spojeneckou přesilou.

LETOS SI PŘIPOMÍNÁME 214 LET OD BITVY U SLAVKOVA,  
PAMÁTKU OBĚTÍ UCTÍVÁME UŽ OD 19. STOLETÍ
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ŠLAPANICKÉHO RODÁKA OCENILI ZA ÚSPĚCHY NA POLI  
VĚDECKÉHO POKROKU V MEDICÍNĚ

Prvním úspěchem šlapanického rodáka 
byla první cena v soutěži České urologické 
společnosti o nejlepší publikaci uveřejně-
nou v časopise s takzvaným Impakt Fak-
torem (jedná se o měřítko stupně vědecké 
kvality uveřejňované práce), kterou obdr-
žel společně s kolektivem spoluautorů  
v nemalé konkurenci přihlášených soutě-
žících. 

Publikace Pacik D., Plevova M., Urba-
nova L., Lackova Z., Strmiska V., Necas 
A., Heger Z., Adam V. Identification of 
Sarcosine as a Target Molecule for the 
Canine Olfactory Detection of Prostate 
Carcinoma. Scientific Reports (2018) 
8:4958 | DOI:10.1038/s41598-018-23072-
4. je výsledkem několikaletého výzkum-
ného projektu týmu mezioborové spolu-
práce mezi urologickou klinikou LF MU 
FN Brno, Veterinární a farmaceutickou 
univerzitou Brno a Mendlovou univerzi-
tou Brno. 

Již dříve autoři potvrdili, že velice citlivý 
čich trénovaného psa je s vysokou spoleh-
livostí schopen odlišit moč pacienta, který 
má rakovinu prostaty od pacienta, který 
ji nemá. V této publikaci bylo ale poprvé 

na světě prokázáno, že látka, kterou pes 
čichem identifikuje, je sarcosin. 

Vědecký význam publikace podtrhuje 
skutečnost, že ji k uveřejnění přijal časo-
pis Scientific Reports, který je jednou ze 
tří vlajkových lodí vydavatelství Springer 
Nature v oblasti multidisciplinárních věd 
(Nature, Nature Communications, Scien-
tific Reports). 

Cenu prvnímu autorovi předal prezident 
České urologické společnosti profesor 
Marko Babjuk 18. října 2019 na plenární 
schůzi výroční konference ČUS v Praze.

Dalším úspěchem bylo vyvinutí a zave-
dení zcela nové metody méně invazivní 
léčby nezhoubného zbytnění prostaty 
REZUM. Tato technologie byla po dlouhé 
cestě, počínajíce hypotézou, přes expe-
rimentální studie a pokusy na zvířatech, 
poprvé v rámci pilotní klinické studie  
v roce 2012 ověřena na 65 pacientech ve 
třech centrech na světě (v USA, ve Stoc-
kholmu a na urologické klinice FN Brno, 
kde tým výzkumníků vedl profesor Pacík). 

Očekávané příznivé výsledky vedly ame-
rickou FDA (Food Drug Administration) 
ke schválení multicentrické klinické stu-
die v USA, kde tyto příznivé výsledky byly 
potvrzeny na souboru 197 pacientů a na 
jejich základě byla metoda v USA uvedena 
do běžné klinické praxe v roce 2015 a o tři 
roky později byla již zařazena do dopo-
ručených postupů Americké urologické 
asociace léčby nezhoubného zbytnění pro-
staty (k dnešnímu dni bylo v USA léčeno 
více než 35 tisíc pacientů). 

V roce 2019 je metoda postupně uvá-
děna do klinické praxe v evropských 
zemích a konečně nyní také i u nás. Stát  
u zrodu zcela nové léčebné metody je výji-
mečné a bylo velkou výzvou, tím spíše, že 
se metoda nakonec ukázala být jako velmi 
úspěšná.

Sympozium uvádějící tuto technologii 
v ČR, kterému předsedal prezident České 
urologické společnosti profesor Babjuk, 
proběhlo 17. října 2019 rovněž v rámci 
výroční konference České urologické spo-

lečnosti. Jako přednášející zde přijali účast 
profesor Dalibor Pacík, který prezentoval 
výsledky výzkumných studií, a profesor 
Richard Hindley z Velké Británie, který 
prezentoval první zkušenosti a výsledky 
z UK. Sympozium vzbudilo velký zájem 
mezi českými urology, kdy pro většinu  
z nich se jednalo o metodu zcela novou  
a zatím neznámou.

Technologie REZUM spočívá v aplikaci 
sterilní vodní páry do prostaty a fyzikál-
ním principu takzvaného konvektivního 
vedení tepelné energie. Následkem této 
aplikace dochází ke zmenšení zbytnělé 
části prostaty a následně ke zmírnění 
negativních příznaků dolních močových 
cest a zlepšení močového proudu. Výkon je 
prováděn v místním umrtvení a je možno 
ho provádět ambulantně. Zatím není hra-
zen zdravotní pojišťovnou. Na urologické 
klinice FN Brno již připravují k léčbě první 
zájemce o tento způsob léčby.

Vyvrcholením dosažených úspěchů bylo 
udělení profesoru Pacíkovi za výjimečné 
zásluhy v oboru UROLOGIE vedením 
České urologické společnosti Čestného 
členství České urologické společnosti 
ČLS JEP jako prvnímu urologovi z Brna  
a Jihomoravského kraje. Ocenění předal 
16. října 2019 prezident ČUS profesor 
Babjuk v rezidenci primátora hlavního 
města Prahy.

Redakce s použitím materiálu  
profesora Dalibora Pacíka 

Šlapanický rodák, profesor Dalibor Pacík, se v uplynulém měsíci v průběhu výročního kongresu České urologické společnosti 
dočkal ocenění za dosažení „hattricku“ mimořádných úspěchů na poli vědeckého pokroku v medicíně i podílu na objevení a zavedení 
do běžné klinické praxe zcela nové léčebné metody léčby nezhoubného zbytnění prostaty. Profesor Pacík je již 28 let přednostou 
urologické kliniky Fakultní nemocnice Brno a Lékařské fakulty Masarykovy univerzity a 8 let vedoucím lékařem nestátního ambu-
lantního zdravotnického zařízení.
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ŠLAPANIČTÍ SENIOŘI VYJELI ZA POZNÁNÍM

První výlet se uskutečnil v květnu  
a naším cílem byla prohlídka bylinkové 
zahrady v Brodku u  Konice, spojená  
s velmi  zajímavou přednáškou o léči-
vých účincích bylin od Jarmily Podhorné, 
prodejem sazenic i bylinných preparátů. 
Dále jsme pokračovali do Loštic, kde jsme 
poobědvali, navštívili vyhlášenou Tvarůž-
kovou cukrárnu a nenechali si ujít nákup  
v podnikové prodejně s bohatým sorti-
mentem oblíbených specialit. Odpoledne 
jsme měli zajištěnou prohlídku romantic-
kého hradu Bouzov, známého z četných 
pohádek. 

Další naše cesta vedla do zahraničí – na 
Slovensko –, kde jsme v Rájecké Lesné 
mohli obdivovat Slovenský betlehem. 
Jedná se o u nás poměrně málo známé 
vyobrazení Božího narození. Je situováno 
přímo do obce Rájecká Lesná. Okolo jsou 
zastoupeny všechny slovenské regiony se 
svými nejznámějšími místy, památkami, 
řemesly a pracovními činnostmi. 

Vše je zhotoveno z lipového dřeva, celé 
dílo vytvořil řezbářský mistr Jozef Pekara 
v letech 1980–1997. Jedná se o největší 
dřevostavbu na světě s přibližně 300 
vyřezanými postavami, z toho polovina 
se pohybuje. Od západu po východ jsou 
vyobrazeny hrady Děvín, Bratislava, Tren-
čín, Orava, zámek Bojnice, kolonádový 
most v Piešťanech, most SNP v Bratislavě, 
katedrála v Nitře, Trnavě, Spišská Kapi-
tula, v Košicích, v Levoči a další. V pozadí 
se tyčí národní vrch Kriváň. 

Slavnostní otevření se uskutečnilo  
v roce 1995, kdy byla dokončena první 
část – Středoslovenský kraj. V roce 1997 
bylo celé dílo zkompletováno, přibyly 
pamětihodnosti Západoslovenského  
a Východoslovenského kraje. 

Mimo program jsme ještě před obědem 
zajeli do kouzelné vesničky Čičmany, která 
nás očarovala již před rokem při návštěvě 
Bojnic a ne všichni účastníci zájezdu byli 
tehdy přítomni. Po obědě jsme projeli 
mimo dálnici krásnou Rájeckou dolinou, 
kde nebylo vidět žádné řádění lesních 
škůdců. Poslední zastávkou našeho výletu 

pak byly Piešťany, kde si při procházce 
pěší zónou každý vybral z bohaté nabídky 
různých letních kavárniček svoje oblíbené 
občerstvení jako rozloučení s úspěšně 
prožitým dnem. Unaveni, ale obohaceni 
novými zážitky jsme se vrátili do ještě hor-
kého červnového večera.

V září jsme podnikli náš poslední letošní 
zájezd do východních Čech. První zastáv-
kou byla prohlídka dalšího betléma, tento-
krát v Třebechovicích. Třebechovický bet-
lém, zvaný též Proboštův, je celodřevěný, 
mechanický a je dílem Josefa Probošta, 
který si k dílu časem pozval i další spolu-
pracovníky. Vznikal v letech 1882–1926. 

V roce 1967 vzbudil betlém pozornost 
na světové výstavě v Montrealu, kde jej 
vidělo kolem 8 milionů návštěvníků. Na 
zpáteční cestě byl vystaven v Bruselském 
pavilonu v Praze, v roce 1968 se představil 
v Holandsku, v roce 1970 v Londýně, kde 
jej navštívila také královna Alžběta II. 

Roku 1999 byl Třebechovický betlém 
prohlášen za národní kulturní památku. 
V roce 2013 byla zkolaudována nová 
budova Třebechovického muzea betlémů 
a poslední rekonstrukce proběhla v letech 
2014–2016. V této podobě se podařila pro-
hlídka i nám a stála za to. 

Po obědě ve městě F. L.Věka Dobrušce 
následovala cesta do Nového Města nad 

Metují, kde už nás  očekávali na zámku. 
Letošní silniční objížďky pronásledovaly  
i nás a rezervaci tak bylo nutné posunout  
o celou hodinu. 

Na místě zámku byl původně pozdně 
gotický hrad zbudovaný v 15. století,  
v polovině 16. století po požáru byl opra-
ven Perštejny a upraven raně barokně.  
V roce 1908 byl zakoupen rodinou Bar-
toňů z Dobenína, která ho nechala adapto-
vat v duchu secese na rodinné sídlo pomocí 
architekta Dušana Jurkoviče v letech  
1909–1912. V roce 1948 byl zámek zná-
rodněn a až po 43 letech znovu vrácen 
původním majitelům. Roku 2008 byl pro-
hlášen národní kulturní památkou. 

Byli jsme nadšeni nejen úžasnými inte-
riéry, ale i velice poutavým průvodním 
slovem. Někteří se věnovali prohlídce uni-
kátní zahrady vyzdobené soškami trpas-
líků z Braunovy dílny a s dřevěným mos-
tem od Dušana Jurkoviče. 

Poslední zájezd ukončil naše úspěšné 
letošní cestování – celkem se účastnilo 131 
lidí.

Těší nás, že nám vedení města pomáhá 
k cestám za poznáním. A už nyní si plánu-
jeme kam vyrazit v příštím roce. 

 Jarmila Gregová – vedoucí zájezdů

Nejoblíbenější činností členů SZP Brněnska – pobočka Šlapanice je účast na rekondičních pobytech a na zájezdech. Díky 
finanční podpoře města je možné se seznamovat s přírodními krásami naší vlasti a okolních zemí, poznat kulturní památky a 
obdivovat hrady a zámky. V letošním roce jsme pro šlapanické seniory naplánovali hned tři zájezdy, o které byl hned od počátku 
velký zájem. 

KULTURA & SPORT
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ŠLAPANICKÉ DIVADLO 1920–2019
III. ČÁST – 2. DÍL  SOKOLOVNA – HISTORIE

V období od roku 1945 do roku 1981 
realizovalo vedení jednoty řadu staveb-
ních úprav budovy sokolovny. Jednalo se 
o stavbu nářaďovny, skladu židlí, šaten 
cvičenců a klubovny na střeše kinosálu, 
vchodu se schodištěm k šatnám a do sálu 
vedle kotelny a zvětšení prostoru hlavního 
vchodu do budovy obestavením sloupoví.

 Následovat měla rekonstrukce elektroroz-
vodů v celé budově a na jevišti (projekt byl 
zpracován v roce 1975), ke které však nedo-
šlo. Proto, když začátkem roku 1982 revize 
uvedla, že stav elektroinstalace již neumož-
ňuje další provoz budovy, výbor TJ Sokol 
společně s výborem divadelního odboru 
(DO) rozhodl, že se bude realizovat zásadní 
a nejkomplexnější investiční akce za dosa-
vadní existence TJ Sokol. 
Naplánována byla rekonstrukce elektro-
instalace celé budovy sokolovny, moder-
nizace jevištní techniky včetně provazi-
ště, světelného a zvukového parku, opon  
a horizontů, portálu jeviště, zázemí sou-
boru včetně sociálního zařízení, ústředního 
vytápění budovy. Nutné bylo také ošetření 
velmi poničeného triptychu Aloise Kalvody 
a těžké opony (nový výtvarný námět opony 
navrhl a zdarma provedl akademický malíř 
Zdeněk Dvořáček) a rekonstrukce časem 

zdevastovaných loutek sokolského loutko-
vého divadla (zajišťoval Jiří Přichystal ml. v 
časovém rozmezí dalších tří let, než obětavě 
zrestauroval celý soubor loutek). Podrobný 
soupis všech provedených prací je uveden 
na webu slapanickedivadlo.cz/historie. 

NA REKONSTRUKCI ODPRACO-
VALI PŘES 6 000 BRIGÁDNIC-
KÝCH HODIN
Lze říci, že bez této akce by byl na dlouhá léta 
zastaven veškerý provoz budovy sokolovny. 
Vedením celé investiční akce byl pověřen 
výbor DO, jmenovitě jeho předseda Jaroslav 
Rektořík (odpracoval 526 brigádnických 
hodin) ve spolupráci s odborníky ze členů 
DO. Odborným garantem byl Josef Pospíšil 
(odpracoval 399 brigádnických hodin), člen 
TJ Sokol a zaměstnanec podniku Divadelní 
technika Újezd, který zpravoval výkresovou 
dokumentaci rekonstrukce a dodal potřebný 
materiál. Pod vedením Josefa Pospíšila tento 
podnik ve stejném období jako ve Šlapani-
cích zajišťoval rekonstrukci Národního diva-
dla v Praze. 
Vedení dalších odborných prací zajišťovali 
tito členové DO: jevištní technika – Stanislav 
Příkrý (445 hodin), elektroinstalace, zvuk – 
František Antoš (436 hodin), voda, plyn, 
topení – Jan Beneš (262 hodin), organizace 
a provedení pomocných brigádnických prací 

a likvidace nepotřebných věcí – Josef Krčil 
(366 hodin) a Jiří Přichystal st. (344 hodin), 
portál, obložení, oprava a konzervace trip-
tychu a jeho rámu – Jiří Přichystal ml. (187 
hodin + renovace loutek), elektroinstalace, 
dohled, revize – František Karlíček (258 
hodin), administrace investiční akce – Lud-
mila Zemanová (188 hodin), stavební práce 
– Ivan Kouřil (176 hodin), obnova kostýmů 
loutek – Věra Antošová (166 hodin), malíř-
ské práce – František Kocián (84 hodin)  
a Bořivoj Korbička (309 hodin), nová pod-
laha jeviště – Cyril Kuklínek (63 hodin - 
materiál získal z rekonstrukce jeviště Janáč-
kovy opery v Brně). 
Celkem členové DO a TJ Sokol odpracovali 
přes 6 000 brigádnických hodin, což vyjád-
řeno v tehdejší síle Kčs činí cca 80 000 Kčs 
(přehled všech brigádníků a jimi odpraco-
vaných hodin je uveden na webu divadla). 
Rozpočet akce byl stanoven ve výši při-
bližně 500 tisíc  Kčs a byl pokryt z následu-
jících zdrojů: ČSTV částkou 350 tisíc Kčs, 
Sigma Slatina, k. p. 30 tisíc Kčs, Cihelny 
G. Klimenta 40 tisíc Kčs, JZD Pokrok Šla-
panice 30 tisíc Kčs, Brněnské papírny 10 
tisíc Kčs, veřejná sbírka mezi členy TJ Sokol 
a občany 28 tisíc Kčs (způsob vyhlášení 
občanských půjček je uveden na webu diva-
dla) a brigádnické práce za 80 tisíc Kčs. 
Jak je uvedeno výše v textu v témže období 

V minulém čísle Šlapanického zpravodaje jsme se blíže podívali na technické zázemí divadla a jeho postupnou modernizaci  
v období od stavby budovy sokolovny až do roku 1955. Ve druhém dílu minisérie o historii sokolovny se budeme věnovat rekonstrukci 
jeviště a elektroinstalace, která probíhala od června 1982 do října 1983. 

Josef Pospíšil (31. 3. 1922 – 19. 2. 1997), odborný garant 

rekonstrukce jevištní techniky, bez kterého by tato inves-

tiční akce nemohla být realizována. 

Premiéra Strakonického dudáka 12. 11. 1983. Zcela vpravo režisér Cyril Kuklínek,  

uprostřed Jaroslav Rektořík – strakonický dudák, Zdena Jarošová – Dorotka, jeho milá 
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probíhala rekonstrukce budovy a jevištní 
techniky Národního divadla v Praze. Šla-
paničtí ochotníci „vyhlásili“ pražským 
divadelníkům soutěž, kdo bude mít rekon-
strukci dříve hotovou. Jak to dopadlo? Naši 
zvítězili a otevřeli slavnostně zrekonstruo-
vanou budovu a jeviště sokolovny dne 22. 
října 1983 k oslavě 90. výročí vzniku sokol-
ského ochotnického divadla ve Šlapanicích  
a v rámci celostátního Roku českého divadla. 
Při té příležitosti byli členové DO TJ Sokol 
Šlapanice vyhodnoceni a vyznamenáni 
složkami tělovýchovnými a veřejné správy 
(přehled vyznamenaných je uveden na webu 
divadla). První premiérou realizovanou  
12. 11. 1983 na zrekonstruovaném jevi-
šti byla (obdobně jako na zrekonstruova-
ném jevišti ND v Praze, ale o týden dříve) 
pohádka J. K. Tyla Strakonický dudák (pro-
gram divadla a fotogalerie na webu divadla).  

PROSBA PRO ČTENÁŘE ŠZ  
A VŠECHNY OBČANY MĚSTA 
ŠLAPANICE: 
V současné době se snažíme zkompleto-
vat a dále digitalizovat kroniku našeho 
šlapanického divadla od roku 1883 až do 
současnosti. Touto cestou bychom vás rádi 
požádali o spolupráci. Pokud vlastníte vy 
či vaši blízcí jakékoliv archivní materiály  
o činnosti šlapanického ochotnického diva-
dla, například programy, plakáty, fotogra-
fie, nahrávky a podobně., a jste ochotni 
nám je zapůjčit, případně darovat, prosím 
vložte archivní materiály do obálky, na kte-
rou napište jméno, adresu a poznámku zda 
materiály ŠOD darujete, nebo vám mají být 
po jejich digitalizaci vráceny. Obálky, pro-
sím, odevzdávejte pracovníkům Městské 
knihovny Šlapanice v jejích otvíracích hodi-
nách. Za vaši ochotu předem děkujeme.

Jaroslav Rektořík s využitím dostupných 
archivních materiálů a za aktivní pomoci 
Josefa Kopeckého, Jiřího Přichystala, 
Tomáše Příkrého a se souhlasem výboru TJ 
SOKOL Šlapanice.

Premiéra Strakonického dudáka 12. 11. 1983. Zcela vpravo režisér Cyril Kuklínek,  

uprostřed Jaroslav Rektořík – strakonický dudák, Zdena Jarošová – Dorotka, jeho milá 

Brigádníci divadelního odboru, zleva Bořivoj Korbička, 

Jaroslav Rektořík, Josef Krčil, Luboš Konečný, Milan Per-

nice, klečící Stanislav Příkrý, Jan Beneš

RODINA KOULOVÝCH SPORTŮ 
ZNÁTE HRY BOWLS ČI RAFFA?

Ve střední a západní Evropě je pétanque 
nejznámějším koulovým sportem. Podle 
oficiálních pravidel se hraje na hřištích 
s přírodním, netravnatým povrchem   
a vymezenými hranicemi. Velikost hřiště 
je 3x12 nebo 4x15 metrů. Koule jsou sfé-
rické, kovové, o hmotnosti 650–800 gramů 
a o průměru 70,5–80 milimetrů. V zápase 
jednotlivců má každý hráč 3 koule. Hráči 
je odhazují  z kruhu o průměru 35-50 cen-
timetrů.
Stejně jako pétanque má ve Francii kolébku 
i další hra vycházející z původní provensál-
ské hry – jeu provencal (provensálská hra) 
nebo boule lyonnasie (lyonské koule), často 
nazývaná zkráceně lyonnaise. Tato hra se 
hraje také se sférickými kovovými kou-
lemi, které jsou ale větší (90-110 milimetrů)  
a těžší (900-1200 gramů). Každý hráč má 
při hře jednotlivců 4 koule a odhazuje je po 
krátkém rozběhu. Tomu odpovídá i délka 
hřiště, které je přibližně dvakrát delší než to 
pro pétanque.
Další variantou je hra s domovem v Itá-
lii a rozšířením na jadranském pobřeží  
a na Balkáně, ale i na zámořských územích 
osídlených italskými imigranty, například  
v Austrálii a Jižní Americe. Širším názvem 
se obvykle označuje jako bocce a cíl, respek-
tive Košonek, je označován jako pallino. Její 
speciální verzí a oficiální hrou mezinárodní 
asociace koulových her je raffa. Hrají se 
na hřištích s podobnými rozměry jako pro 
lyonnaise, povrch hřiště je obvykle hladký 

a tvrdý. Hráči používají sférické, plas-
tové koule o velikosti 105–108 milimetrů  
a hmotnosti 890–930 gramů a odhazují je 
z vyhrazené části hřiště. Při odhozu jsou 
povoleny kroky. 
V Británii a Severní Americe je populární 
koulová hra zvaná lawn bowling nebo 
prostě bowls. Košonek je označován jako 
jack. Hra má kořeny ve Skotsku a již ve 
druhé polovině 19. století zde byla defi-
nována oficiální pravidla této hry. Bowls 
se hraje na přírodním nebo umělém 
trávníku, hřiště jsou větší než u ostat-
ních koulových her: dlouhá 34–40 metrů  
a široká 4,3–5,8 metrů. Rovněž koule se 
od ostatních výrazně liší, nejsou sférické 
a při koulení se pohybují klikatě a nikoli 
přímo. Původně byly tyto koule vyráběny 
ze dřeva, nyní je materiálem koulí tvrdý 
plast. Limitována je pouze jejich velikost 
a to na 11,6–13,1 milimetru. Typicky 
mají na oploštěných stranách originální 
znaky pro jejich rozlišení. Hráči při hře 
jednotlivců používají 4 koule a odhazují 
je z gumové či plastové podložky, která 
chrání trávník před poškozením. Při ofi-
ciálních turnajích jsou také velmi přísná 
pravidla pro oděv sportovců.
Rád bych závěrem všem čtenářům popřál 
krásné prožití vánočních svátků a zároveň 
vás v příštím roce zvu na akce pořádané 
naším pétanque klubem, které budou zve-
řejněny ve šlapanickém kalendáři akcí.

Libor Horák

Přestože pétanque patří v našich zeměpisných šířkách k nejrozšířenějším koulovým spor-
tům, existuje řada dalších, které v Česku zas tak známé nejsou. Od pétanque se liší geo-
grafickým rozšířením, pravidly hry, velikostí a povrchem hřišť a velikostí, tvarem a mate-
riálem koulí. Pojďme se proto na některé z nich v poslední části naší čtyřdílné minisérie 
podívat blíže. 
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ŠLAPANICKÁ KOLEDA
K již tradičním šlapanickým vánoč-

ním akcím patří koledování na hřbitově. 
Členové místní dechové hudby chodí 
již více jak čtyřicet roků, na Štědrý den 
odpoledne, zahrát vánoční koledy nejen 
svým zemřelým kamarádům muzikan-
tům. Tato tradice našla ohlas u obyvatel 
města, kteří se zde toho dne scházejí, 
aby zavzpomínali na své blízké zemřelé 
a setkali se také s přáteli a popřáli si 
pokojné vánoční svátky. Jedním z ini-
ciátorů tohoto vánočního zastavení je 
současný nestor Šlapanické dechovky 
František Nohel, kterému nikdo nehádá 
dvě osmičky v letopočtu. Hudba na hřbi-
tově hraje známé i méně známé koledy  
a také jednu ryze šlapanickou. Před 
mnoha lety ji složil obecní pastýř Rudolf 
Večeřa, textem ji později opatřil Emanuel 
Vlček a aranžmá pro dechovou hudbu 
napsal Miroslav Šafránek.

A kdo byl vlastně Rudolf Večeřa? Naro-
dil se v Újezdě v roce 1851 a na vojně 
sloužil jako trubač u dragounů. Mezi 
lety 1880-1890 se přestěhoval do Šlapa-
nic a zastával zde post obecního pastýře  
a slouhy. Alespoň tak je to uvedeno v Celo-
rakouském sčítání obyvatel v roce 1890. 

Obýval domek v Palackého ulici 120/37, 
což byla původně obecní pastouška. 
Stál u zrodu Sboru dobrovolných hasičů  
v roce 1889 a také zde působil jako trubač. 
Členem hudebního tělesa, kterých bylo 
v té době ve Šlapanicích několik, však 
nebyl. Až jeho syn Alois (*1877), křídlo-
vák a vnuk rovněž Alois (*1907), hornista 
se hudbě věnovali aktivně. 

V poslední třetině 19. století bylo ve 
Šlapanicích několik pastvin, nejvíce po 
obou březích Říčky směrem k Ponětovi-
cím. Dlouhá ulice končila zhruba v mís-
tech dnešního mostu spojujícího Dlouhou  
a Lidickou ulici, dál po proudu stálo jen 
několik chalup a souvislejší zástavba zde 
začala až po roce 1900. Na pravé straně 
Říčky, bývala Koňská louka zvaná Roz-
vís. Blíže ke Šlapanicím byly kravské 
louky, husy se pásly v místech, kde dnes 
stojí areál cukrovaru, a kozy se v pozdější 
době vyháněly do Hliníku nad Hřbitovní 
ulicí. Denně se vyháněly krávy, kozy  
i prasata. Pastýř Večeřa vytruboval povel 
na trubku: „Děvčata, děvčata, vyžeňte 
prasata, vy staré báby, vyžeňte krávy“  
a než obehnal celou obec, čítalo stádo na 
300-400 kusů dobytka. Proto už potře-

boval pomocníka, když 
hnal Dlouhou ulicí na 
obecní pastvu. Z té 
doby se také docho-
vala nelichotivá pře-
zdívka Dlouhé ulice 
„U teplého kravěnce“. 
Postupem času se ale 
vyhánělo stále méně 
dobytka na pastvu  
a ten zůstával ustájen  
v chlévech.  Tím vzni-
kalo větší množství 
chlévské mrvy potřebné 
k hnojení polností.  
V roce 1862 byl rozdě-
len Rozvís, 1867 Puštor  
a louky na Sv. Duše, 
1868 Hájek, Loučky 
u Bedřichovic a Husí 
louky, na nichž za pár 
let vyrostl cukrovar. 

Do roku 1900, než 
se ve Šlapanicích usa-
dil zvěrolékař Josef 
Stávek, zastávali pas-

týři také funkci zvěrolékaře. Pastýři 
chodívali v dobách minulých po koledě 
na Štědrý večer. Od hospodářů dostá-
vali za svoji celoroční starost o jejich 
dobytek potraviny, pár drobných peněz 
a také něco na zahřátí. Koleda trvala do 
půlnoci a pak pastýř pozval své spolu-
koledníky, hudebníky do svého domku 
na večeři. 90. léta 19. století a cho-
zení s Betlémem po koledě jsou právě 
spjata s osobou pastýře Rudolfa Večeři 
a tak jej možná napadla myšlenka na 
vlastní koledu. Zda ji složil sám, nebo 
s pomocí svého syna Aloise, který hrá-
val na křídlovku, se už asi nedozvíme. 
Rudolf Večeřa byl obecním pastýřem 
přes třicet roků. V roce 1921 ve svých 
70 letech pověsil pastýřskou hůl na hře-
bík, respektive ji předal svému nástupci 
Josefu Charvátovi. Odstěhoval se  
z obecní pastoušky do Ponětovské ulice, 
kde v roce 1926 zemřel. Koledování a 
obchůzka pastýře s Betlémem v dopro-
vodu muzikantů zanikly koncem 70. let 
minulého století. Protože se město roz-
růstalo, nebylo už možné je celé obejít  
a tehdy vznikla i myšlenka koledování na 
hřbitově. Dnes navazuje na tradici cho-
zení s Betlémem Národopisný soubor 
Vrčka.  

                                   Josef Kopecký  

Rudolf Večeřa sloužil na vojně jako trubač u dragounů  
a později i u dobrovolných hasičů.
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OHLÉDNUTÍ ZA VZNIKEM A PŮSOBENÍM 
OBČANSKÉHO FÓRA ŠLAPANICE (1989 a 1990)

V úvodu ještě nutno doplnit, že v době 
vzniku a působení OFŠ byly součástí 
našeho města ještě Jiříkovice, Kobylnice, 
Prace, Ponětovice a Bedřichovice, což dost 
komplikovalo počáteční činnost hnutí.  
V průběhu příprav prvních svobodných 
voleb do obecních zastupitelstev se tyto 
obce, až na Bedřichovice, osamostatnily. Z 
pohledu historické korektnosti je nutné kon-
statovat, že na založení OFŠ nemají podíl 
žádné politické strany, ale aktivní jednotlivci, 
byť mohli mít politickou příslušnost.

VZNIK OBČASKÉHO FÓRA  
ŠLAPANICE

Na 7. prosince 1989 svolali šlapaničtí 
divadelníci veřejnost města k prvním 
setkání občanského fóra na 18.00 do sálu 
sokolovny. Setkání se zúčastnilo přes 220 
občanů, a také zástupci OF v Brně, studenti 
(Tomáš Krčma a Dalibor Zeman, kteří 
následně pro OFŠ zajišťovali styk s praž-
ským OF) a brněnští herci. 

Po živé diskusi byli účastníci vyzváni, 
aby se ti, kteří mají zájem působit v koor-
dinačním výboru OFŠ, dostavili v úterý  
12. 12. 1989 v 18.00 do klubovny sokolovny 
za účelem založení OF ve Šlapanicích. Tuto 
výzvu vysílal i místní rozhlas. 

V uvedený den, tedy 12. prosince 1989, 
bylo založeno OFŠ. Byl vytvořen koordi-
nační výbor v počtu 29 členů, jenž byl prů-
běžně doplňován o další aktivní občany, 
bylo doporučeno organizování dalších 
setkávání s občany v podobě diskuzního 
fóra, stanoveny termíny zasedání koordi-
načního výboru, ustanoveni mluvčí OFŠ  
a doporučeno zajištění, aby zástupci  
OFŠ byli pozváni na zasedání Městského 
národního výboru (MěNV). 

NOVÍ POSLANCI  
NÁRODNÍCH VÝBORŮ

První diskusní fórum se uskutečnilo  
20. 12. 1989 v sále sokolovny a zúčastnilo 
se jej 350-400 občanů a zástupci OF z Brna. 
Diskutovalo se o tématech jako zrušení 
vojenského letiště v Tuřanech, podpora 
vzniku nových demokratických politických 

stran, životní prostředí ve městě a okolí, 
pořádání kulturních akcí k podpoře čin-
nosti OFŠ, zajištění ankety OFŠ pro zjištění 
názorů občanů na činnost OFŠ a součas-
ného vedení města, návrhy na rozvoj města 
a další. Postupně se uskutečnila další dis-
kuzní fóra a pravidelná týdenní setkávání 
členů koordinačního výboru. 

Po vyhlášení Zákona o odvolávání 
poslanců a volbě nových poslanců národ-
ních výborů a Zákona o politických stra-
nách koncem ledna 1990 se v průběhu 
února a března věnoval koordinační výbor 
OFŠ procesu rekonstrukce poslanců Měst-
ského národního výboru ve Šlapanicích, 
okresního a krajského národního výboru 
(ONV a KNV). Tento proces byl ukončen na 
mimořádném plenárním zasedání MěNV 
22. března 1990 za účasti 150 občanů z řad 
veřejnosti, poslanců městského, okresního 
i krajského národního výboru. Do MěNV 
bylo kooptováno 23 nových poslanců  
z OFŠ, do ONV tři poslanci Jan Krčma, Jan 
Müller, a Ing. Jaroslav Rektořík, CSc., do 
KNV jeden poslanec Ing. Miloš Klepal. 

Při této příležitosti je nutné pozname-
nat, že v uvedeném procesu, především 
přípravy rekonstrukce poslanců MěNV, se 
velmi aktivně projevoval Ing. Oldřich Sed-
lák, který měl naprosto jasné a konkrétní 
návrhy na další rozvoj města, jako například 
oprava základní školy, rekonstrukce bývalé 
školy u městského parku na gymnázium, 
oprava dopravní infrastruktury města 
včetně vybudování nových mostů přes 
Říčku, rekonstrukce budovy národního 
výboru, vybudování a zprovoznění skládky 
odpadu, navrácení fary církvi a s tím sou-
visející vybudování zdravotního střediska 
a další akce, jejichž seznam byl uveden ve 
Šlapanickém zpravodaji č. 4/2016. 

To bylo především důvodem, proč byl na 
uvedeném mimořádném zasedání MěNV, 
po předchozí dohodě OF s politickými 
stranami, zvolen jako nestraník do funkce 
předsedy MěNV. Tajemníkem byl zvolen 
Ing. Zdeněk Kadlc. Radu města tvořili, 
mimo předsedy, ještě Ing. Jiří Tomášek, Ing. 
Pavel Antoš, Ing. Pavel Švábenský a Luboš 

Konečný. Platnost mandátu všem nově zvo-
leným začala dnem 22. března 1990 a skon-
čila po podzimních komunálních volbách.

PŘÍPRAVA PRVNÍCH  
SVOBODNÝCH VOLEB

Následně se OFŠ věnovalo přípravě prv-
ních svobodných voleb do tehdejší Sně-
movny národů, Sněmovny lidu a České 
národní rady. Voleb, které se konaly 8. a 9. 
června 1990 se zúčastnilo 97 procent 
oprávněných voličů. Třetina z nich ode-
vzdala hlasy moravskému hnutí HSD-MS, 
těsně za ním skončilo OF, méně než pětinu 
obdržela ČSL (nyní KDU-ČSL). V následu-
jícím období se OFŠ především věnovalo 
přípravě prvních svobodných voleb do 
obecních a městských zastupitelstev.

Zákon o volbách do obecních a měst-
ských zastupitelstev vešel v platnost dnem 
5. září 1990 v době, kdy se již Kobylnice, 
Prace, Jiříkovice a Ponětovice osamostat-
nily a kdy se již etablovaly nové politické 
strany. Výsledky voleb, které se konaly  
30. 10. a 1. 11. 1990 (uváděno je jen složení 
rady města) byly následující: starostou byl 
zvolen Ing. Oldřich Sedlák (nestraník za 
ČSL), místostarostou Ing. Jiří Umlášek 
(Hnutí Morava a Slezsko), za členy rady 
Ing. Ivan Kouřil, Jan Krčma, Ing. Václav 
Sobotka, CSc., Hedvika Staňková, Ing. 
Zdeněk Vlkojan, Ing. Pavel Švábenský  
a doc. MVDr. Jaroslav Zeman, CSc. 

Protože na celostátní úrovni se OF 
postupně rozkládalo na nové politické 
strany, zanikla i činnost OFŠ. Závěrem lze  
s odstupem času 30 roků vyslovit uznání 
všem (žijícím i již nežijícím) aktivním čle-
nům OFŠ za jejich aktivitu a nesmírnou 
obětavost ve prospěch občanů města teh-
dejším i současným za vytvoření podmínek 
pro demokratické prostředí a pro svobodné 
volby.

Jaroslav Rektořík a Lubomír Konečný,
s využitím dostupných archivních materiálů 
publikace autorů Josef Kopecký, Miroslav 
Sedláček a kol. „Šlapanice 1990–2010, his-
torie města a jeho obyvatel“, vydalo Město 
Šlapanice v roce 2010.

Cestu k demokratické společnosti a svobodným volbám, tak jako všude na území Čech a Moravy, zajišťovalo i ve Šlapanicích na pře-
lomu let 1989-1990 Občanské fórum (OFŠ). Existující archivní materiály z té doby jsou vystaveny ve vestibulu Městského úřadu Šlapa-
nice do konce ledna příštího roku. Podrobnosti z té doby jsou také obsaženy v knize Šlapanice 1990-2010, kterou vydalo Město Šlapanice 
v roce 2010. S využitím těchto materiálů získá čtenář Šlapanického zpravodaje podrobné – doplňující informace k těmto událostem, 
včetně jmen aktivních členů OFŠ. 
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ZAHRÁDKÁŘI INFORMUJÍ
OHLÉDNUTÍ ZA PODZIMNÍ VÝSTAVOU ZO ČZS

Úspěšnost výstavy závisí 
na získání dostatečného 
množství exponátů od příz-
nivců (členů i nečlenů) naší 
organizace. Počasí letoš-
ního podzimu bylo velice 
příznivé a podařilo se nám 

získat velké množství zejména chryzan-
tém, na které je podzimní výstava zamě-
řena. 

Podzim je obdobím, kdy se příroda již 
ukládá ke spánku. Chryzantéma je často 
posledním květem zahrad, je proto pova-
žována za silnou, vitální rostlinu. Její květ 
však zároveň ukrývá křehkou a zranitel-
nou krásu.

Na výstavě byly vystaveny různé druhy 
chryzantém. Jak od drobných (santiny), 
přes kopretinové, dekorační, jehlicové, 
multiflory v různých barvách od bílé, 
oranžové, žluté,  červené až po vzácnější  
v barvě zelené.

Každým rokem si na podzimní výstavě 
připomínáme šlapanického šlechtitele 
chryzantém Jana Dvořáka, který svou 
prací proslavil město Šlapanice nejen  
v naší republice. Vyšlechtil na 400 druhů 
chryzantém.

Bohužel v naší sbírce se nachází pouze 
sedmnáct. Šlapanická RAFA, Markéta, 
Jiřka, Dana, Růženka, Naďa, Vladěnka, 
Ludmila, Eva, Heda, Magda, Eliška, 
Helenka, Růžové pírko, Rudý brk, Oran-
žové pírko a Katka. Připomínáme tyto 
květiny hlavně z důvodu, aby šlapanické 
chryzantémy nebyly zapomenuty. 

Na našich výstavách také seznamu-
jeme návštěvníky s málo známými plody  
z našich zahrad. V letošním roce se jich 
sešlo opravdu velké množství. Na výstavě 
byly k vidění  mišpule, rakytník, maloplodé 
i velkoplodé kiwi, topinambury, kdoule, 
fíkovník smokvoň, batáty, lagenárie či čer-
vené jádro ořechu.

Výstava byla doplněna dřevořezbami, 
které velice citlivě podmaní krásu podzim-
ních exponátů a také aranžérskými  pra-
cemi a keramikou.

Na letošní výstavě se podílelo celkem 
36 vystavovatelů a navštívilo ji přibližně 

500 návštěvníků. Těší nás, že na akci 
přicházejí nejen návštěvníci ze Šlapanic  
a blízkého okolí, ale stále více i ze vzdále-
ných míst naší republiky, kteří přijíždí za 

krásou chryzantém. Také se zvyšuje zájem 
zejména o sazenice  šlapanických chry-
zantém, jejichž prodeji se však v současné 
době nikdo nevěnuje. 

Výbor ZO ČZS děkuje všem návštěvní-
kům za zájem a podporu tradiční výstavy 
a také všem obětavým členům naší organi-
zace i nečlenům, kteří se podíleli jakoukoli 
činnosti na její přípravě. 

TRADIČNÍ VĚNEČEK
11. 1. 2020 pořádá ZO ČZS Šlapanice 

tradiční Věneček. Věneček se bude konat 
v sokolovně. Velmi rádi se na první akci 
příštího roku setkáme se všemi zahrádkáři 
a jejich přáteli .

Přijďte se pobavit, zazpívat a zatančit. 
K tanci, k poslechu a pro dobrou náladu 
zahraje skupina K+R Křenovice (Koke-
šovi). Předprodej vstupenek bude probíhat  
v budově fary v pátek 3. 1. 2020 od 17 do 
18 hodin. Do 10. 1. je možné si vstupenky 
objednat také na e-mailu zahradkarislapa-
nice@seznam.cz a na telefonním čísle 602 
533 774.

Za výbor ZO ČZS
Marta Fišerová

Děkujeme všem členům ZO ČZS 
Šlapanice a ostatním přátelům naší 
organizace za spolupráci v roce 2019. 
Přejeme jim příjemné prožití vánoč-
ních svátků a v novém roce 2020 dny 

prožité ve zdraví, radosti, štěstí  
a lásce v kruhu rodiny.

Těšíme se na setkání při dalších kul-
turních akcích naší organizace, o kterých 
budete vždy předem informováni na člen-
ských schůzích, vývěsce, ve šlapanickém 
Zpravodaji nebo na webových stránkách 
ZO ČZS (www.zahradkari.cz/zo/slapanice).

Máte-li zájem stát se členem naší organi-
zace, velice rádi vás mezi námi přivítáme.

Výbor ZO ČZS Šlapanice

Rok 2019 se přiblížil ke svému konci. Na jeho závěr Zahrádkářská organizace uspořádala úspěšný podzimní zájezd do 
Hanácké republiky. V nově zrekonstruovaných prostorách šlapanické orlovny se pak od 26. do 28. října konala podzimní 
výstava s názvem Barvy podzimu.

ZÁKLADNÍ ORGANIZACE
ČESKÉHO ZAHRÁDKÁŘSKÉHO SVAZU 

ŠLAPANICE
Vás srdečně zve na tradiční

Věneček
který pořádá

V SOBOTU 11. LEDNA 2020
OD 20 HODIN NA SOKOLOVNĚ.

Rezervace vstupenek na e-mailu:
zahradkarislapanice@seznam.cz
na telefonním čísle: 602 533 774.

Předprodej vstupenek
v pátek 3. 1. 2020 v 17 hod. na faře.

K tanci, poslechu a dobré náladě
hraje skupina K+R Křenovice.

Předtančení NS Vrčka.

Vstupné Kč 180,-
Slosovatelná vstupenka.
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KULTURA & SPORT

ZTRACENÁ A ZTRÁCEJÍCÍ SE SLOVA 
VÍTE JEŠTĚ, CO JE ŠOPA, CHEBZÍK NEBO KRAMLÍKY?

Jako učitelka českého jazyka jsem si sku-
tečnost změn ve vyjadřování častěji uvědo-
movala, neboť jsem pracovala mnoho let 
s žáky několika generací. Z jejich projevů 
se pozvolna vytrácely znaky, typické pro 
hanácké nářečí i pro obecnou češtinu ve 
Šlapanicích. 

Šlo například o nahrazování dvojhlásky 
ou hláskou ó (kópat se, bóřka, s tebó, sejdó 
se, kóř), dále o předřazování hlásky v před 
slova s „o“ na začátku (voko, votevřeně, 
vosel, vodjeli), ve vynechávání hlásky j 
(pudeme, pučit si, inde, inam) a jiné. 

Děti také občas nerozuměly významu 
slov, která mně připadala zcela obvyklá  
a která se k nám přenesla z Brna, v minu-
losti města s velkým procentem němec-
kých obyvatel. Podařilo se mi tak zachytit 

výrazy vytrácející se z naší řeči a měnící se 
na slova zastaralá.

Dnešní generace pochopitelně neu-
žívá výrazy, jež označují již neexistující či 
nepoužívané předměty (žebřiňák, šopa, 
travnica, vonuce, putna). Podíváme-li se 
do dnešní domácnosti, zjistíme, že v ní 
chybí právě to, co bylo dříve jejím zákla-
dem. S věcmi zmizela i jejich pojmenování 
(almara, kredenc, uhlák, vandlín, sesla). 

Výpěstky ze zahrad zůstaly stejné, 
říkáme jim však jinak. Brambory bývávaly 
ve Šlapanicích označovány jako jablóška, 
jabliška, erteple a krumple. Maminky 
pěstovaly karfiól, kerlábky, plevky, kél, 
kolem záhonků voněly chodobky, chebzík, 
kozičky, kamilky. Jedli jsme bacóchy – 
dnes jsou to buchty, máčky se staly omáč-

kami, pěry ovocnými knedlíky, občas ještě 
někdo použije pro řízek jméno šnycl. Ale 
šmakuje nám pořád. 

A oblékání? Mladí neví, co je to huber-
tus, koupačky, vlňák, montgomerák nebo 
štucl. Ani starší už možná nebudou znát 
všechna slova ve větách: „V žundru se 
ušťuřovala frajla s fungl novými hadry  
a frizúró, na sobě štekle, hóringle a praz-
letu, v ruce palizór.“ Nebo: „Dondi do 
síně, za plentó só tam ve štelářu kramlíky.“ 
Zvládli jste překlad? Pokud ne, je tu řešení.

Pro pobavení a poučení mladých, 
hlavně však pro nostalgické zavzpomínání 
pamětníků bude Šlapanický zpravodaj  
v příštím roce v každém čísle uvádět slou-
pek se zapomenutými slovy.

Milada Láčíková

Každý člověk zažívá během života řadu změn. Neustále se střídá počasí, lidé stárnou a umírají, svou podobu mění i krajina. Staré 
věci jsou nahrazovány modernějšími, mění se způsoby práce a dorozumívání mezi lidmi. Technické vynálezy, politická situace i pří-
rodní změny, to vše člověka ovlivňuje a on to vnímá. Málokdo z nás si však všímá, že se obměňuje a vyvíjí také řeč, kterou hovoříme, 
český jazyk. I u nás ve Šlapanicích přitom mluvíme jinak, než jsme mluvívali před 50 lety. 

Z BEDŘICHOVICKÉHO OBECNÍHO SVÁTKU
I letos proběhl v pořadí již 9. ročník 

obecního svátku v Bedřichovicích, jako 
vždy 3. 9. Cílem svátku je společné přá-
telské setkání obyvatel. Program při-
pravili a společně zaštítili členové osad-
ního výboru Bedřichovice a tentokrát 
zahrnoval kromě společného focení  
i přehlídku automobilových veteránů, 
ukázkový útok ženského družstva dob-
rovolných hasičů, košt ovocných bedři-
chovických pálenek a promítání histo-
rických filmů. Uvítali jsme mezi sebou  
i zakladatelku obecního svátku Kateřinu 
Šedou. Setkání bylo více než srdečné  
a snad se všem líbilo.

Osadní výbor Bedřichovice
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ALEJ NA PAMÁTKU PETRA BUCHTY

Ve 3.čísle ŠZ jsem zveřejnil názor, že 
vytváření komisí z odborníků (komise 
územního rozvoje - KÚR) vede podle 
mého názoru k vyřazování občanů z roz-
hodování o obci. V následném čísle (č. 4, 
str. 7) paní starostka reaguje na tuto kri-
tiku obsáhlým vysvětlením, že většina 
komisí (všechny kromě KÚR) je tvořena 
řadovými občany, neodborníky. Pojďme se 
podívat na její argumenty, ale nejdřív mám 
na vás vážení čtenáři prosbu.

Představte si, že jste ředitelem firmy – 
máte různé investiční nápady, a proto si 
připravíte poradní skupinu, která by vám 
měla vaše nápady hodnotit, připomínko-
vat, oponovat. A protože to jsou odbor-
níci, tak jim za jejich práci ve skupině pla-
títe odměnu. Jednou přijdete na skupinu  
s nápadem, který přináší spoustu pro-
blémů, je špatně připraven, rizikový, ale 
vám se líbí. Otázka teď zní – jak budou 
schopni a ochotni členové skupiny vám 
– řediteli firmy – objektivně sdělit svůj 
skutečný názor, když je platíte? Osobně 
si myslím, že záleží na „osobní odvaze“ 
odborníků, a na to bych určitě nespoléhal.

A stejná situace nastala ve Šlapanicích. 
Je fajn, že komise Kulturní, Volnočasová, 
Sociální a Rada seniorů jsou „občanské“, 
ale „odborná“ KÚR má největší dopad na 

život občanů Šlapanic v budoucnu. Tato 
komise ovlivňuje rozhodnutí, které tvoří 
tvář města na příští desetiletí. Jakou mají 
občané jistotu, že členové KÚR – kteří 
za 1-9/2019 dostali odměnu v součtu cca  
200 000,- - dokáží oponovat případné 
megalomanské návrhy paní starostky či 
budoucích starostů?

Je fajn, že občané mají možnost se vyja-
dřovat jinde – jak se starostka zmiňuje – 
Na Dni otevřených dveří, veřejné jednání 
ZM, besedy občanů, … ale místní aktivní 
politici ví velmi dobře, že dotazy, polo-
žené městu přes „občanské“ komise“ měly 
mnohem větší váhu a šanci na řešení než 
má individuální dotaz, položený v diskusi 
na besedě, kde je 30 občanů.

A stále tu také chybí odpověď na otázku, 
kterou v článku s podobným tématem 
položila MO KDU (č.3 – str.11) – podle 
jakých kritérií byli vybíráni občané do 
komisí, když byli vyřazeni zájemci, kteří 
odbornost splňovali?

Jaký z toho pro mne vyplývá závěr? 
 � Placená odborná komise je nástroj, 

který vylučuje občany z rozhodování o 
dění v obci, protože je odkázaná jen na 
charakter členů komise a jejich odvahu 
sdělovat nahlas kritické názory na pro-
blémové návrhy vedení.

 � Pokud je nutné připravit odborné 
návrhy, připravují je odborníci najatí 
– a zaplaceni – městem. Role „občan-
ských“ komisí je v tom, aby tyto návrhy 
připomínkovaly se svou znalostí 
místních podmínek. NE ABY TYTO 
NÁVRHY TVOŘILY.

 � Starostka si tak překroutila „nástroj 
občanské společnosti“ tak, aby ji 
nezdržovaly kritické připomínky řado-
vých občanů v její práci.

K tomu bych ještě rád požádal touto 
cestou paní starostku, aby veřejně odpo-
věděla na již dříve položené otázky:

 � Kteří občané se hlásili do jednotlivých 
komisí, zejména pak do KÚR?

 � Na základě jakých kritérií se rozhodo-
valo o tom, kdo v komisi bude a kdo ne?

 � Jaké jsou důvody, že „výbor pro infor-
mace“ byl vytvořen až 11 měsíců po 
volbách? (zmíněné vysvětlení „pří-
pravné práce běží, byť se zpožděním“ 
nám toho moc neřekne)

Pavel Zmeškal
P.S. můj pohled zpochybňuje postoj sta-

rostky k vytváření „odborných“ komisí, 
není vůbec namířen proti práci odbor-
níků v KÚR. Věřím, že vyplacená odměna 
neodpovídá „tržní odměně“, kdyby podob-
nou aktivitu dělali pro jiného zákazníka.

VYŘAZUJE STAROSTKA OBČANY Z ROZHODOVÁNÍ  
O KLÍČOVÝCH TÉMATECH OBCE?

V sobotu 9. listopadu dopoledne se na 
polní cestě u remízku při ulici Pod Žurání 
sešlo zhruba 40 lidí se stejným cílem. 
Tím bylo vysázení aleje ovocných stromů  
k připomínce šlapanického rodáka Petra 
Buchty, který ve svých sedmadvaceti 
letech tragicky zahynul letos 29. června.

Záměr sadby aleje byl předem posvěd-
cen úřady, a tak bylo možno krátce před 
desátou hodinou dopolední začít se 
samotnými prácemi. Vyhloubení jam, 
zarážení opěrných kůlů, samotná sadba 
sazenic, připevnění stromků k opoře, 
instalace ochranného pletiva a následné 
zalití. Tímto způsobem se nám poda-
řilo během necelých čtyř hodin zasázet 
33 ovocných stromků podél levé strany 
polní cesty vedoucí na Bedřichovice. Mezi 

zasázenými druhy jsou třešně, mandloně, 
meruňky a hrušně v mnoha různých odrů-
dách, které se nám doufám v budoucnu 
budou odvděčovat svými sladkými plody.

Za vznik a organizaci celé akce patří 
velký dík Petrovým přátelům z Hnutí 
Brontosaurus, dále pak všem, kteří 
finančně přispěli na nákup sazenic 
stromků, a v neposlední řadě i všem 
zúčastněným, bez nichž by sadba aleje 
nemohla proběhnout.

Věřím, že mnozí z Vás, čtenářů, jste 
Petra Buchtu znali, tak a víte, že to byl 
člověk, na kterého nechcete zapomenout. 
Proto Vás prosím o ohleduplnost vůči této 
čerstvě vysázené aleji, která nám Petra 
může připomínat ještě mnoho desítek let.

Štěpán Balcařík
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REAKCE

NÁZORY

Kde a jak probíhá rozhodování o územ-
ním rozvoji města:

Starostka nemá ve věcech územního 
rozvoje žádnou samostatnou rozhodovací 
pravomoc, nemůže nikoho do rozhodo-
vání zapojit, ani z něj vyloučit. Všechna 
podstatná rozhodnutí k rozvoji obce 
jsou zákonem svěřena pouze zastu-
pitelstvu města. Zastupitelstvo si volí 
občané ve volbách. Zastupitelstvo dále 
volí radu města a také ji může odvolat, 
včetně starostky.  Rada města realizuje 
zadání zastupitelstva a zastupitelstvu 
předkládá výsledky. 

Starostka komise jmenovat nemůže, 
jedná se o rozhodnutí rady.

Komise jsou poradním orgánem rady, 
v případě komise územního rozvoje –
odborným poradním orgánem. Těžko si 
představit, že by kdokoliv ze zúčastně-
ných odborníků riskoval svou odbornou 
pověst souhlasem s nějakým pofiderním 
záměrem města, a to za víceméně symbo-
lickou odměnu. 

Pan Zmeškal neuvádí žádný konkrétní 
případ vyřazení občanů z rozhodování 
díky odborníkům v komisi. Z nedávné 
minulosti máme naopak konkrétní pří-
klad, kdy tři občanské komise po dobu  
8 let přihlížely přípravě obří průmyslové 
zóny, aniž by účinně zasáhly. Účinně 
zasáhli občané v komunálních volbách,  
a to na základě informací o činnosti města 
a jeho zastupitelů. 

K dotazům pana Zmeškala kon-
krétně:
1/  Ke zveřejnění jmen neúspěšných 

uchazečů nemám jejich souhlas. Zve-
řejnění jmen ani nedává smysl, tito 
občané žádnou práci pro vedení města 
nevykonávají a nenesou žádnou odpo-
vědnost. Veřejná jsou jména těch, 
které rada do komise jmenovala, na 
městském webu: www.slapanice.cz/
komise-uzemniho-rozvoje.

2/  Kritériem pro jmenování byla odbor-
nost, příp. reference. Požadována byla 
kvalifikace v oborech: urbanismus, 
architektura, stavitelství, krajinná 
architektura, dopravní inženýrství, 
ekonomika staveb. Nevybráni zůstali 
uchazeči z oborů: elektro, lesní inže-
nýrství, rostlinolékařství, pojišťov-

Povinnost Zákon o obcích Skutečnost  
ve Šlapanicích

Zveřejnění pozvánky na ZM 7 dnů předem 14 dnů předem

Zveřejnění podkladů ZM  
pro občany neukládá žádnou povinnost 14 dnů na webu předem

Zveřejnění zápisů RM  
na webu neukládá žádnou povinnost kompletní zápis  

zveřejněn na webu

Zveřejnění zápisů ZM  
na webu neukládá žádnou povinnost kompletní zápis  

zveřejněn na webu

Záznam ZM neukládá žádnou povinnost zveřejňujeme na Youtube  
a na infokanálu

Zveřejnění zápisů komisí  
rady neukládá žádnou povinnost zveřejňujeme na webu

Zveřejnění zápisů výborů  
zastupitelstva neukládá žádnou povinnost zveřejňujeme na webu

Zveřejnění názorů opozice  
v médiích obce

neukládá žádnou povinnost. 
Pouze v rozsahu dle  
tiskového zákona platí  
právo na odpověď.

automaticky vyčleněn  
v každém čísle rozsah  
3600 znaků či podle  
dohody  
v komisi/výboru

Strategický plán rozvoje  
obce, který obsahuje klíčová 
rozhodnutí o budoucím  
rozvoji města

neukládá žádnou povinnost

dotazníkové šetření  
pro všechny občany  
– písemně i na webu  
(zapojeno 600 
občanů/10%  
občanů nad 15 let)

Veřejné fórum: podněty  
pro vedení obce neukládá žádnou povinnost 1x ročně 

Zkratky: ZM – zastupitelstvo, RM – rada města

nictví, IT a jeden architekt z důvodu 
špatné reference: příprava průmys-
lové zóny o rozloze 310 hektarů v těs-
ném sousedství obytné zástavby Šla-
panic, bez ochranných opatření pro 
obyvatele a bez projednání s občany.

3/  Délka ustanovení výboru pro infor-
mace a média 11 měsíců: od ustano-
vení zastupitelstva 31. 10. 2018 do 
března 2019 (5 měsíců) řešilo vedení 
města prioritnější otázky: přípravu 
rozpočtu a stěžejních investičních 
akcí města (sanace areálu ICECu  
a rozšíření kapacit ZŠ). Od dubna do 

května (2 měsíce) nominovaly volební 
subjekty své členy do nového výboru. 
Koncem května byli na schůzku svoláni 
nominovaní členové výboru, kteří pře-
vzali iniciativu a návrh na ustanovení 
výboru předložili na jednání zastupi-
telstva 18. 9. (4 měsíce) – tuto dobu 
vedení města nijak neovlivňovalo.

O zapojení občanů rozhodují trans-
parentní informace o činnosti obce. Pro 
představu občanů o tom, co ve věcech 
transparentnosti ukládá zákon a co již 
od minulého volebního období v této věci 
dělá naše radnice:

Michaela Trněná, starostka

35



 
PŮJDEM SPOLU DO BETLÉMA

První zmínky o křesťanském slavení 
Vánoc pocházejí z 2. století. Ve 4. sto-
lení přinesl papež Liberius do Říma 
pět prkének z Kristových jesliček a ulo-
žil je v chrámu, který podle nich dostal 
jméno Ad praesepe (U Jesliček) – dnes 
římská bazilika Santa Maria Maggi-
ore. Roku 1223 připravil František  
z Assissi pro účastníky půlnoční mše  
v jeskyni u vsi Greccio jesle s živým oslem  
a volem. A tak založil tradici stavění jesli-
ček.

Vůbec první betlém v českých zemích 
stál v roce 1560 v jezuitském kos-
tele v Praze. Jezuitský řád se zasloužil  
o další šíření – ještě z 16. století máme 
zprávy o betlémech i v jiných čes-
kých městech. Betlémy, které se držely 
biblického příběhu, ponenáhlu zís-
kaly v české kultuře své pevné místo.  
V barokní době procházely kostelní bet-
lémy velkým rozvojem. Tvořily je figury  
v životní velikosti, ať už malované na dře-
věných deskách anebo vyřezané ze dřeva. 

Marie Terezie roku 1751 zakázala sta-
vění betlémů v kostelích a Josef II. potvr-
dil tento zákaz jako dětinský a nedůstojný 
zvyk. Tak se zvyk stavět jesličky přenesl 
do domácností. 

Lidové betlémářství se pak rozvíjelo  
v průběhu 19. století a svého vrcholu 
dosáhlo počátkem 20. století. Dařilo se mu 
především v podhůří. Figurky se zmen-

šovaly a objevily se nové materiály pro 
jejich výrobu: papír, vosk, pálená hlína, 
těsto. Specifickým typem z této doby jsou 
skříňkové betlémy – figurky ve zdobené  
a prosklené skříňce. S přenosnými skříň-
kovými betlémy někdy koledníci obcházeli 
domácnosti a hrávali vánoční hry; tento 
zvyk je doložen i u nás ve Šlapanicích.

Stavitelé velkých betlémů často začínali 
na svátek Panny Marie 8. prosince. Dnes 
se staví betlémy na konci adventu. Při 
vigilii Narození Páně (24. prosince.) uklá-
dáme do jesliček figurku Jezulátka a u nás 
ve Šlapanicích jsme obnovili tradici žeh-
nání betlémů. Konáme je před odpolední 
mší na Štědrý večer u betléma na náměstí. 

Od slavnosti Zjevení Páně (6. ledna) se 
betlémská scéna mění. K zástupu směřu-
jícímu do Betléma se přidávají postavy Tří 
králů a Panna Maria se mění na Tříkrá-
lovou. Ježíška drží na klíně, už neleží  
v jesličkách. V kostelích bývají betlémy do 
svátku Uvedení Páně do chrámu 2. února.

V žádném betlému nesmí chybět 
betlémská hvězda – kometa. Biblická 
zpráva mluví o hvězdě, která šla před 
mudrci, až označila dům, kde bylo Dítě. 
Co to bylo za hvězdu, se dodnes nepo-
dařilo uspokojivě vysvětlit, ale že je 
znázorňována jako kometa, v tom má 
prsty italský malíř Giotto. Když v roce 
1305 maloval fresky v kapli Scrovegni  
v Padově, jako předloha betlémské hvězdy  

v obraze klanění Tří králů mu nejspíš slou-
žila Halleyova kometa pozorovaná roku 
1301. Od té doby si betlémskou hvězdu 
nikdo nepředstaví jinak.

Kde můžete v našem okolí vidět hezké 
a zajímavé betlémy? Tak především na 
náměstí. Je jednoduchý, ale přesto mluví. 
Nový betlém máme také v kostele, vyře-
zal jej z různých druhů dřeva před pěti 
lety pan Mach ze Šlapanic. Pozoruhodný 
betlém najdete v Pozořicích na „Jeze-
rách“ – je ze slámy, stojí venku a každý 
rok se rozroste o několik postav. Dopo-
ručuji jeho návštěvu v zasněženém pod-
večeru. Na pozořické faře se pak už 25 
let staví takzvaný třešťský betlém. Zabírá 
celou místnost, staví jej místní kluci a po 
domluvě s panem farářem je možné se na 
něj přijít podívat. V brněnských kostelech 
můžeme vidět rozmanité betlémy – od 
těch, které jsou složeny z figurek daro-
vaných jednotlivými farníky, až po díla 
vytvořená mistry řezbáři. 

Jako kluk si vzpomínám, jak k našim 
Vánocům patřilo s rodiči navštívit aspoň 
několik betlémů v brněnských kostelích. 
Dopřejte i vy svým dětem tento hezký 
zážitek a o nastávajících vánočních svát-
cích některé betlémy navštivte. Inspiraci 
najdete na portálu krestanskevanoce.cz

Požehnané Vánoce a celý příští rok!

P. Jan Nekuda, farář

České Vánoce si nedokážeme představit bez betlémů. Dodnes jsou součástí křesťanské vánoční tradice a přinášejí radost 
dětem i dospělým. Pojďme se proto v posledním letošním čísle Zpravodaje podívat na jejich historii i na to, kde je v našem okolí 
můžeme najít.
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ÚTERÝ 24.12. Štědrý den 16.00 první vánoční mše, zahájení vánoc  
žehnáním betlémů – u betléma na náměstí

21.30 půlnoční (mše „in nocte“)
STŘEDA 25.12. Narození Páně   7.00 jitřní mše („in aurora“)

  8.45 slavnostní vánoční mše („in die“)
19.00 koncert chrámového sboru 

26.12. sv. Štěpána   7.00 ranní
  8.45 devátá

PÁTEK 27.12. sv. Jana Evangelisty 18.00 večerní mše 
po ní v kostele svatojanské žehnání vína a přípitek

SOBOTA 28.12. sv. Mláďátek 7.30 ranní mše
NEDĚLE 29.12. sv. Rodiny Ježíše, Marie a Josefa 7.00

mše s obnovou manželských slibů8.45

18.30 večerní
PONDĚLÍ 30.12. 7.00

ÚTERÝ 31.12. sv.Silvestra 15.00 děkovná mše za uplynulý rok 2019
STŘEDA 1. 1. Nový rok, 

slavnost Matky Boží Panny Marie
8.45  první novoroční mše 10.30  

18.30 večerní mše

RŮZNÉ

BOHOSLUŽBY VE ŠLAPANICÍCH O VÁNOCÍCH 2019

POHLED DO MINULOSTI

Tento park, přesněji třešňový sad, byl 
založen k 10. výročí vzniku republiky. 
Dlouhý čas však toto místo bývalo zane-
dbané, památník zarůstal vegetací, načež 
kobylnický úřad onen prostor obnovil  
a instaloval lavičku. Na výsadbě třešní se 
podílela i moje matka (dosud žijící) a můj 
dědeček Jan Poláček tam býval nočním hlí-
dačem. 

Jednotlivé stromy se také jednotlivým 
zájemcům pronajímaly na dobu určitou. 
Rané odrůdy (májky) bývaly většinou  
k dispozici každému. My jako děcka jsme 
mnohdy nevěděli, co je prodané a co je 
obecní, takže nejednou nás na stromech 
zastihl neznámý hlídač a křikl: “Ať už jste 
dole!...” Jinak kolik to bylo krásných chvil, 
které jsme trávili na třešních.

Dnes tam zůstalo jen pár ztrouchnivě-
lých kmenů, z nichž jeden předkládám na 
snímku. A konkrétně právě na tom jsme 
koncem 50. let nejednou seděli v haluzích –  
hoši i dívky – pojídali chutné bělice, vyklá-
dali si, škádlili se… Vůbec nám nevadil 
občasný hřmot tryskáčů nad hlavami. 

Pokud vím, více lidí je toho názoru, aby 
tenhle prostor byl rekultivován vysazením 
ovocných stromů, dnes už polozapomenu-
tých odrůd, nejen třešní. Snad k tomu někdy 
dojde, pokud tady v budoucnu nevznikne 
tzv. jihovýchodní tangenta (napojení D1 
na D2). V současnosti zde nacházíme husté 
stromoví a traviny, což je také dobré. 

Za zmínku též stojí, jak ještě počátkem 
60. let býval bezděkovský svah svědkem 
vojenských cvičení. Polní pás podél cesty 

využilo i letectvo z tuřanského letiště. 
Kromě dopravených skutečných stíhačů 
MiG 15, které jsme si jako děcka doslova 
osahali, byly tam jednou zaparkovány 
makety nadzvukových MiGů 19. Tohle je 
asi jediná existující fotografie (rok 1962), 

protože fotit vojenské aktivity dovoleno 
nebylo a dodnes nevím, jak se mi podařilo 
sem “doplazit”, aniž by to někdo z armády 
registroval. Mohu však tušit i projev vzácné 
záměrné nevšímavosti dotyčných, když 
kinofilm zabaven nebyl.

Petr Bílek

K ohlédnutí za minulostí mne motivují loňské oslavy 100 let ČSR. Starší občané jistě poznávají dle fotek přírodní lokalitu mezi 
Šlapanicemi a Kobylnicemi zvanou Bezděkov. Je téměř s podivem, že kamenný pomníček nebyl za 90 let existence nijak poškozen či 
odstraněn. 
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Jak vás napadlo, že objedete vlakem hra-
nice celé republiky?
Ten nápad se ve mně rodil dlouho, ale 
čekal jsem, až mi bude 65 let. Potom jsem 
se pustil do přípravy na cestu, musel jsem 
si detailně nastudovat jízdní řády a vymy-
slet, kde přestoupit, kde nocovat a tak 
dále. Důležité bylo, aby žádný vlak neměl 
zpoždění, protože pak bych se už nemusel 
dostat do místa, kde jsem měl zamluvený 
noclech.

Kolik času vám zabralo plánování a kolik 
samotná cesta? 
Plánování zabralo zhruba čtrnáct dní  
a cesta týden.

Jak moc finančně náročná taková cesta 
je? 
Za jízdné jsem celkem zaplatil 712 korun, 
nocleh přišel na 4 022 korun a útrata na  
1 600. Celkem tedy 6 350 korun.

Jak probíhala vaše trasa? 
Vzal jsem si bágl a šel na trolejbus ve Šlapa-
nicích, abych se dostal na brněnské Dolní 
nádraží a pak má cesta pokračovala vla-
kem do Břeclavi. Celkem jsem jel 56 vlaky. 
Vzhledem k různým výlukám, jsem ale jel  
i pár autobusy, které sloužily jako náhradní 
autobusová doprava. 
Zajímavá věc se mi stala hned první den, 
když jsem jel z Českých Budějovic do Volar. 
V Českém Krumlově všichni vystoupili a já 
jel úplně sám, dokonce ani průvodčí tam 

nebyl. Naštěstí v tom vlaku zůstal aspoň 
ten chlapík, který ho řídil. A v jedné stanici 
vlak zastavil, protože dál už nevedly koleje, 
tak jsem přesedl na náhradní autobusovou 
dopravu, kde jsem zasel byl sám, a jel až do 
těch Volar. 

Proč jste pro začátek svého výletu zvolil 
zrovna směr Břeclav? 
Samozřejmě jsem zkoušel různé varianty, 
ale nejlíp mi vycházela trasa na Břeclav  
a pak dál na Čechy. 

Měl jste přesný plán na každý den, nebo 
jste jel takzvaně naslepo a nelámal si 
hlavu v jakém městě večer přespíte?
Všechno jsem měl naplánované prakticky 
na minutu. Samozřejmě jsem i uvažoval, 
že bych někde mohl zůstat déle, jenže to by 
už pak nebyla cesta na týden, ale na několi-
kanásobně delší dobu. 

Říkáte, že jste měl vše na minutu naplá-
nované, jaká byla vaše nejkratší doba na 
přestup? 
Tři minuty ve Znojmě. Sice můj předchozí 
vlak měl deset minut zpoždění, ale dneska 
to funguje tak, že řeknete průvodčímu  
o vlaku kam se chystáte přestoupit a on se  
s ním přes vysílačku spojí, aby neujel. 

Kolik času jste denně strávil ve vlaku? 
To jste mě teď zaskočil. Odhadem počí-

tejme takových sedm osm hodin čistého 
času.

A co jste dělal, když jste byl takovou 
dobu ve vlaku? Nenudil jste se? 
Snažil jsem se bavit s místními lidmi. 
Vždycky jsem přišel do vagonu a nahlas 
pozdravil, to hned lidi zbystří. A když jsem 
řekl, že objíždím hranice republiky, tak se 
hned dali do řeči a řekli mi spoustu zajíma-
vostí, které bych se jinak nedozvěděl. 

Byl to váš první zajímavý výlet, nebo jste 
dobrodruh a podobné cesty podnikáte 
častěji?
Po České republice to byl první takový 
výlet. Jinak jsem projel Transibiřskou 
magistrálu, kde jsem jel z Moskvy až do 
Pekingu a po cestě jsme na Bajkalu lovili 
ryby nebo jsem v poušti viděl poprvé  
v životě, jak se dojí kobyla.

Co na váš nápad říkali vaši nejbližší, 
když jste jim oznámil co máte v plánu? 
Už jsou na ty moje nápady pomalu zvyklí. 
Ale byli hlavně zvědaví, jak to dopadne. 

Máte už v hlavě nějaký podobně neob-
vyklý výlet, který byste rád absolvoval? 
Možná opět stejnou trasu, ale dát si trošku 
víc času. Je to ale minimálně na dva až tři 
týdny. 

  Jakub Mikšovský 

Nápad objet vlakem celé hranice České republiky se v hlavě Ladislava Šimůnka rodil delší dobu, ale až letos v říjnu tuhle 2 072 
kilometrů dlouhou cestu absolvoval. Kdo by čekal, že ho cesta vyšla na desítky tisíc korun, tak se plete. Celkové náklady na cestu byly 
necelých šest a půl tisíce korun. Jak dlouho mu trvaly přípravy a kolik času strávil ve vlacích? A co během své cesty zažil? Na to se 
podívejte v našem rozhovoru. 

ZA TÝDEN OBJEL VLAKEM HRANICE ČESKA, 
CELKEM JICH VYSTŘÍDAL ŠESTAPADESÁT
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PODÍVEJTE SE BONAGRU „POD POKLIČKU“

Bonagro je zemědělský podnik, který 
neopustil myšlenky našich předků, že rost-
linná a živočišná výroba by měly jít ruku  
v ruce.  Na dvou farmách chová v pěkných 
vzdušných stájích 1 150 krav určených k 
produkci mléka. Ty kromě toho produkují 
také množství hnoje, který se používá při 
hnojení polí. 

Organická hmota je pro půdu pro-
spěšná. Také proto veškeré rostlinné 
zbytky zůstávají na polích, kromě slámy, 
kterou podnik neprodává do spaloven, ale 
používá pro vlastní potřebu. Bonagro se 
rovněž věnuje pěstování meziplodin – sva-
zenky a hořčice. Ty se sejí po žních, když 
jsou pole holá, a zajišťují podzimní a zimní 
pokryv a ochranu půdy a též kryt a pastvu 
pro zvěř. 

Pro tyto účely jsou také v různých loka-
litách, pro změnu od jara, pěstovány na 
částech polí v rámci biodiverzity různé 
biopásy. Krmné, které zajišťují kryt  
a pastvu pro zvěř, a nektarodárné, jež jsou 
zaměřené na pastvu pro včely a další hmyz. 
Další ve velké míře pěstovanou plodinou  
s blahodárnými vlivy na půdu je pak voj-
těška. Pozitivně ovlivňuje půdní strukturu 
a zároveň zajišťuje dobré krmivo pro krávy.

POZEMKY O PRŮMĚRNÉ VELI-
KOSTI KOLEM 20 HEKTARŮ

Diskutovaným tématem dnešní doby 
je velikost pozemků. Pro představu, prů-
měrná velikost pozemků Bonagra je kolem 
20 hektarů a neuvidíte zde mnohasethek-
tarové bloky pozemků, na kterých by byla 
pěstována pouze jedna plodina. Vždy jsou 
do těchto bloků zařazovány v rámci různo-
rodosti i jiné typy plodin.

Společností negativně vnímanou řepku 
pěstuje podnik ve velmi malé míře, pouze 
na necelých pěti procentech celkové 
výměry. Jedním z důvodů, krom střídání 
plodin na polích, je i potřeba řepkových 
pokrutin, tedy zbytků po lisování oleje. 
Ty jsou zpětně odebírány od zpracovatelů 
oleje a využity pro krmení zvířat.

Nově společnost plánuje také obsetí 
osídlených oblastí pásem travin nebo voj-
těšky, čímž vznikne jakási ochranná bari-
éra mezi obdělávanou půdou a zástavbou.

ŠETRNĚJŠÍ ORBA I HNOJENÍ
Skloňovaným fenoménem současnosti 

je vedle velikosti pozemků a pěstovaných 
plodin také pojem hluboká orba. V rámci 
svého hospodaření podnik oře pouze  
v malé míře. Na mnoha pozemcích to ale 
ani kvůli nařízením o protierozních opat-
řeních není možné.

K orbě však Bonagro využívá jiné tech-
nologie, které umí rozrušit utužení spod-
ních vrstev půdy, se kterým si pluh poradit 
nedokáže. Jde tedy hloubkové kypření, 
kdy je zpracovávána půda do přibližně  
40 centimetrů – v případě potřeby a kde je 
to možné až do 60 centimetrů – , ale při-
tom není „obracena“ jako pluhem.

Z pohledu utužení půd není velká tech-
nika, pohybující se po polích špatně. Velký 
traktor znamená sice větší hmotnost, je 
ale vybaven mnohem širšími nízkotlakými 
pneumatikami, nebo pásovým podvoz-
kem.  Výsledný tlak na půdu je pak výrazně 
menší. Větším záběrem strojů pak ubývá 
i počet jízd po pozemku, tedy i „přejeté“ 
půdy.

Velmi pozitivně by se dalo zhodnotit 

pořízení samojízdného aplikátoru „teku-
tého hnoje“ a digestátu.

Nejenže je mnohem šetrnější k půdě 
než dosavadní technologie aplikace, ale 
znamená i lepší využití přírodních hnojiv 
a tím i menší potřebu těch průmyslových. 
Tím, že stroj zapravuje tuto hmotu sou-
časně při aplikaci, eliminuje na minimum 
také zápach. Lepší a účinnější technologie 
zatím neexistuje.

PŘEBYTKY TEPLA POSÍLÁ 
FIRMA DO ŠKOLY I DOMU  
S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU

Kvůli energetické soběstačnosti bude 
na střeše dílen jednoho ze středisek 
vystavěna menší fotovoltaická elektrárna  
a několik let je v provozu bioplynová sta-
nice. Ta je „krmena“ rostlinnou hmotou 
z polí a kejdou. Výsledný digestát, jako 
„odpadní“ produkt, je využíván a apliko-
ván zpět na pozemky jako hnojivo.

Velká část elektrické energie ze stanice je 
pak využívána pro vlastní spotřebu všech 
středisek. Odpadní teplo se pak používá  
k vytápění objektů farmy Šlapanice, 
dosoušení zrnin po sklizni a v neposlední 
řadě k zásobování teplem pro dům s pečo-
vatelskou službou a školu.

Letos na jaře byla založena dceřiná spo-
lečnost s plánem s částí pozemků přejít do 
režimu ekologického hospodářství.

Bonagro se též snaží aktivně podporovat 
místní zájmová sdružení i kulturní, spor-
tovní a společenské akce v okruhu svého 
působení. Ať už jde o podporu finanční či 
materiální, protože naprostá většina lidí 
z podniku jsou jedni z vás. Dalším bonu-
sem je možnost odběru obědů z kuchyně 
závodního stravování za nákladovou cenu 
pro jednotlivce, firmy i instituce.

K hlubšímu poznání toho, co a jak pod-
nik vlastně dělá a k diskusi o tom, pořádá 
Bonagro již tradičně v měsíci červnu Den 
otevřených dveří. Zároveň tak využijeme 
tohoto příspěvku k pozvání na další akci 
plánovanou na rok 2020.  Přijďte se podí-
vat na farmu Šlapanice i vy.

Roman Zvěřina

Zemědělská společnost Bonagro hospodaří na velké části pozemků v katastru Šlapanice. V souvislosti s nedávnými událostmi 
kolem přemnožených hrabošů vyvstala otázka, zda je podnik dobrým hospodářem. Bonagro je sice větším zemědělským podni-
kem, to ale ovšem nutně neznamená, že špatně hospodařícím. Svoji činnost nevykonává skrytě za vysokými zdmi, ale okolo nás.  
Více o tom, co a jak podnik dělá, si můžete přečíst v následujícím příspěvku.
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA POMŮŽE VYBRAT PROSTŘEDKY
NA NOVÝ VÝTAH V HOSPICU 

S koncem roku přichází čas velkých 
svátků – Vánoc. Jejich součástí je i svá-
tek Zjevení Páně, svátek Tří králů, kdy 
si připomínáme mudrce, kteří se podle 
vyprávění evangelií přišli poklonit právě 
narozenému Ježíši do Betléma. S tímto 
svátkem je už od středověku spojena 
tradice koledování. Malí koledníci tak 
zavítají v novém roce i do Šlapanic, aby 
pomohli vybrat prostředky na dobrou 
věc.

Koledníci – často chudé děti – chodili  
v minulosti s písní dům od domu, přáli vše 
dobré a na dveře psali C + M + B doplněné 
letopočtem jako přání do celého roku. 
Jedná se o iniciály latinského požehnání 
Christus mansionem benedicat, tedy Kris-
tus ať žehná tomuto domu. Za to dostávali 
jídlo nebo jiné drobné dárky. 

Na tuto tradici v roce 2000 navázala Cha-
rita Česká republika a dala jí nový význam. 
Koledníci obcházejí dům od domu a zvou 
všechny lidi k účasti na pomoci těm, kteří 

to právě potřebují. Na začátku příštího 
roku se tak Tříkrálová sbírka uskuteční už 
po dvacáté.

Koledovat se může od 1. do 14. 1. 2020. 
Ve Šlapanicích a Bedřichovicích se sku-
pinky koledníků vydají na cestu v sobotu 
11. ledna 2020 od 10 hod. V případě 
zájmu o pomoc se obraťte na vašeho míst-
ního koordinátora sbírky, kterým je Mar-
kéta Jašková (tel. 608 857 875, jiri.jasek@
volny.cz).

Každý vedoucí skupinky se bude moci 
prokázat průkazkou potvrzenou vede-
ním Charity ČR a platným občanským 
průkazem. Pokladnička bude zapečetěna 
a označena znakem Charity ČR.

Výtěžek Tříkrálové sbírky chceme  
z větší části použít na vybudování nového 
výtahu v budově hospice sv. Josefa pro 
přemisťování hospicových pacientů a taky 
udělat rekonstrukci některých vícelůžko-
vých hospicových pokojů na jednolůžkové. 
Dále pak potřebujeme zakoupit zdravotní 

a kompenzační pomůcky a pomůcky pro 
manipulaci s imobilními klienty.

V předešlém roce jsme tak díky vybra-
ným prostředkům mohli pořídit nová 
lehátka a vozíky na převoz hospicových 
pacientů. Rozšířili jsme charitní pečova-
telskou službu zakoupením nového auta  
a podařilo se nám nainstalovat přenosné 
klimatizační jednotky v prostorách hos-
pice sv. Josefa.

Doufáme, že vám letošní koledování 
udělá radost a přinese mnoho dobrého 
nejen k vám, ale i do domácností lidí, kte-
rým je určena následná pomoc.

Za spolupráci a pomoc předem děku-
jeme. Radostné Vánoce a požehnaný rok 
2020 za Oblastní charitu Rajhrad přeje

Mária Durkáčová
kontakt: 736 529 319,  

maria.durkacova@rajhrad.charita.cz, 

Účastnit se schůzí a seminářů není 
asi pro nikoho vysněné trávení volného 
času, ale někdy se poštěstí. Tak jako nám 
7. listopadu, kdy pozvání našeho města 
přijal pan Oldřich Kužílek, respektovaný 
odborník v oblasti radničních periodik  
a připravil pro nás seminář na toto téma. 
Jeho osobnost nepochybně vystihuje 
moto na webu Otevřené společnosti, 
neziskovky, kde působí: „Jako spoluau-
tor zákona o svobodě informací z roku 
1999 jsem nikdy neztratil zájem pomá-
hat občanům, aby se práva na informace 
domohli, a úřadům a institucím zlepšovat 

svou práci. Otevřenost úředníků a poli-
tiků nejen v lejstrech, ale i v mysli, trans-
parentnost jejich rozhodování a současně 
zájem i účast občanů na věcech veřejných 
jsou podmínkou občanské společnosti  
v demokratickém právním státu.“ Před-
náška byla velmi zajímavá a inspirativní, 
příklady z praxe nám pomohly ujasnit 
si možná řešení v situacích, kde jsme si 
nebyli úplně jistí. Velice povzbudivé bylo 
hodnocení našeho zpravodaje, jeho srov-
nání s ostatními radničními periodiky  
v hodnotících ukazatelích a také uznání, 
kam jsme se posunuli od dob, kdy se 

naše město opakovaně umísťovalo na 
předních příčkách v soutěži Otevřeno-
-zavřeno. Nicméně vždycky je co zlep-
šovat. Rádi bychom se posunuli dále, od 
editorského přístupu v tvorbě zpravodaje 
směrem k redakčnímu, tedy od prostého 
zveřejňování příspěvků k profesionál-
nější práci s podněty a tématy. Je to běh 
na dlouhou trať, ale motivace jsme si ze 
semináře odnesli spoustu. Věříme, že se 
nám podaří ji přenést do praxe, našemu 
zpravodaji budou slušet a jeho čtenáře 
těšit.

Výbor pro informace a média

DOBRÁ PRAXE VE VYDÁVÁNÍ RADNIČNÍCH PERIODIK
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Lokální infokanály jsou dostupné 
zákazníkům, kteří využívají službu Tele-
vize, a to jak u Selfnet TV (IPTV vysílání 
přes internet), tak i u služby Digitální tele-
vize (vysílání DVB-T i DVB-C). Zákazní-
kům využívajícím službu Televize se zob-
razí infokanál automaticky, není potřeba 
nic ladit ani nastavovat. V případě DVB-C 
standardu probíhá vysílání infokanálu 
kódovaně, sledování je tedy možné pouze 
s použitím dekódovacího zařízení – set-
-top-boxu nebo CA modulu.  

Zákazníci, kteří lokální infokanál sle-
dovali prostřednictvím analogového vysí-
lání, jej mají od 1. října 2019 (kdy bylo 
ukončeno analogové vysílání v síti Selfnet) 
k dispozici na televizoru s DVB-T tunerem 
nebo běžném DVB-T set-top-boxu. 

AUTOMATICKÉ LADĚNÍ V DVB-T 
NABÍDCE

Na vašem televizoru nebo DVB-T set-
-top-boxu zvolte v Menu funkci automa-

tického ladění a potvrďte. Všechny DVB-T 
stanice včetně lokálního infokanálu by 
se měly naladit automaticky, pokud se 
tak nestane, je potřeba infokanál naladit 
manuálně.

MANUÁLNÍ/RUČNÍ LADĚNÍ
Na vašem televizoru nebo DVB-T set-

-top-boxu zvolte v Menu funkci manuální/
ruční/individuální ladění, případně funkci 
přeladit a potvrďte. Poté zadejte ručně fre-
kvenci na 198,5 MHz a kanál E8 (někdy 
stačí zadat pouze jednu položku, druhá se 
nastaví automaticky).

Pokud váš televizor umožnuje ladit více 
zdrojů, jako je kabelové připojení (DVB-
C) nebo satelitní připojení (DVB-S), je 
důležité, abyste ladění DVB-T infokanálu 
prováděli pouze v režimu DVB-T, které je 
často v menu označované jako pozemní 
vysílání, terestriální vysílání nebo anténa. 
Přesný postup najdete v návodu od 
výrobce. 

Máte-li stále potíže s naladěním lokál-
ního infokanálu, obraťte se na naši Zákaz-
nickou linku Selfnet na telefonním čísle 
533 383 335, funguje nepřetržitě a kole-
gové jsou schopni i na dálku s nastavením 
vašeho zařízení pomoci. 

Selfnet

JAK SI U SELFNETU NALADIT  
NA TELEVIZI INFOKANÁL

www.selfnet.cz

Jak si u Selfnetu naladit na televizi infokanál

Lokální infokanály jsou dostupné zákazníkům, kteří využívají službu Televize, a to jak
u Selfnet TV (IPTV vysílání přes internet), tak i u služby Digitální televize (vysílání DVB-
T i DVB-C). Zákazníkům využívajícím službu Televize se zobrazí infokanál automaticky,
není potřeba nic ladit ani nastavovat. V případě DVB-C standardu probíhá vysílání
infokanálu kódovaně, sledování je tedy možné pouze s použitím dekódovacího
zařízení – set-top-boxu nebo CA modulu.

Zákazníci, kteří lokální infokanál sledovali prostřednictvím analogového vysílání, jej mají od
1. října 2019 (kdy bylo ukončeno analogové vysílání v síti Selfnet) k dispozici na televizoru s
DVB-T tunerem nebo běžném DVB-T set-top-boxu.

Automatické ladění v DVB-T nabídce
 Na vašem televizoru nebo DVB-T set-top-boxu zvolte v Menu funkci automatického

ladění a potvrďte. Všechny DVB-T stanice včetně lokálního infokanálu by se měly
naladit automaticky, pokud se tak nestane, je potřeba infokanál naladit manuálně.

Manuální/ruční ladění
 Na vašem televizoru nebo DVB-T set-top-boxu zvolte v Menu funkci

manuální/ruční/individuální ladění, případně funkci přeladit a potvrďte. Poté zadejte
ručně frekvenci na 198,5 MHz a kanál E8 (někdy stačí zadat pouze jednu položku,
druhá se nastaví automaticky).

Pokud váš televizor umožnuje ladit více zdrojů, jako je kabelové připojení (DVB-C) nebo
satelitní připojení (DVB-S), je důležité, abyste ladění DVB-T infokanálu prováděli pouze
v režimu DVB-T, které je často v menu označované jako pozemní vysílání, terestriální
vysílání nebo anténa. Přesný postup najdete v návodu od výrobce.

Máte-li stále potíže s naladěním lokálního infokanálu, obraťte se na naši Zákaznickou linku
Selfnet na telefonním čísle 533 383 335, funguje nepřetržitě a kolegové jsou schopni i na
dálku s nastavením vašeho zařízení pomoci.

Selfnet

PODĚKOVÁNÍ
Rádi bychom poděkovali za 46 let  

skvělé péče o náš chrup a ochotu vždy 
vyhovět, paní MUDr. Heleně Piškulové  

a sestře Noemi Kyselkové.  
Do zaslouženého důchodu přejeme  

hodně zdraví a spokojenosti. 

Marie Marková  
a plno spokojených klientů
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95,5 FM
ŠLAPANICE

95,5 FM
ŠLAPANICE

TVINFO
BRNO A JIŽNÍ MORAVA

Zajímavosti a aktuality z Vaší obce 
a Jižní Moravy uvidíte v naší televizi.

 
Naladit si nás můžete pomocí antény 

nebo přes kabelového operátora.

Podrobnosti najdete na webu www.infotvbrno.cz nebo 
na Facebooku Info TV Brno a Jižní Morava.

 
Info TV Brno a Jižní Morava je 

Vaše televize.
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—
Hledáme nové parťáky 
do výroby!

• Slušné peníze 
• Náborový příspěvek až 20 000 Kč
• Volné víkendy 
• Pracovní doba 7,5 hod
• Jistota práce a mzda včas
• Doporuč kámoše a získej 15 000 Kč 

Za zavolání náborářům nic nedáš:
• Lukáš: 703 433 823
• Nikol: 703 433 661

Nebo piš: abb.prace@cz.abb.com

abb.cz/kariera

Jsme ABB – světový lídr v technologiích pro automatizaci a energetiku.
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Daruj krevní plazmu, zachraň lidský život!
V minulém čísle jsme se dozvěděli,
že darovat krevní plazmu může zdravý 
člověk ve věku 18-60 let s váhou mezi 
50 až 130 kg. Dnes se zeptáme na 
nějaké otázky podrobněji.

Proč bychom měli jít vlastně darovat 
krevní plazmu?

Krevní plazma obsahuje látky, které 
jsou nezbytné pro zachování imunity 
a srážlivosti krve. Využívá se při léčbě 
popálenin, při onemocnění ledvin, jater, 
poruchách srážení krve i při úrazech 
nebo mnoha dalších vážných 
nemocech.
Například na roční léčbu jednoho 
pacienta s hemofilií je potřeba 1200 
odběrů plazmy.

Jak celý proces darování probíhá?

Prvodárce musí vyplnit o něco více 
dotazníků než dárci, kteří již chodí pra-
videlně. Když máte všechny potřebné 
dotazníky vyplněné, recepční Vás pošle 
na lékařskou prohlídku, s lékařem 
proberete Vaši anamnézu. Pokud bude  
vše v pořádku, můžete jít k odběru.

Opravdu to nebolí a je to bezpečné?

Odběr je bezbolestný a i když se jedná
z hlediska času o náročnější výkon než 
je např. odběr krve, odběr plazmy orga-
nismus dárce méně zatěžuje, protože 
obnova odebraných tekutin a bílkovin 
na původní hodnoty proběhne do
48 hodin. Z tohoto důvodu se mohou 
odběry plazmy provádět častěji než 
odběry plné krve.

Co z toho budu mít?

Kromě dobrého pocitu se můžete 
rozhodnout pro 600 Kč náhradu nebo 
můžete darovat bezpříspěvkově. 
„Bezpříspěvkový“ dárce je ten, který se 
vzdá odměny za vynaložené náklady 
spojené s darováním plazmy. Dostanete 
potvrzení, že jste darovali bezpříspěv-
kově, a pokud chcete uplatnit slevu 
na dani v daňovém přiznání, tak Vám 
zpětně vystaví doklad, který doložíte
k ročnímu vyúčtování. Ať už se roz-
hodnete pro jakoukoli variantu, jedno 
je jasné, darováním krevní plazmy 
zachraňujete lidské životy.

Pokud se rozhodnu darovat krevní 
plazmu, co mám udělat?

Pokud jste se rozhodli, ideální je ob-
jednat se na daný termín, i když v Cara 
Plasma berou i dárce neobjednané. 
Podmínkou ale je, abyste den předem 
dbali na zvýšený příjem tekutin a netuč-
nou stravu. A také žádný alkohol.

Pokud je vám mezi 18 a 60 lety, vážíte 
víc než 50 kg, jste zdraví a máte hodinu 
a půl volného času, neváhejte. Plazmy 
je dlouhodobý nedostatek a potřeba 
neustále roste. Evropa není soběstačná 
v odběrech plazmy pro výrobu krevních 
derivátů a musí se dovážet z USA. 
Objednat se můžete online na
www.darujplazmu.cz nebo emailem na 
brno@caraplasma.cz

Děkujeme, že pomáháte.
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je školička rodinného typu pro děti od 2 let věku a je v provozu již  
sedmý školní rok na ulici Brněnská 973/23 ve Šlapanicích. Děti se u nás 
rozvíjí ve všech oblastech, především v hudební. To, že se věnujeme  
a podporujeme talent u dětí, dokazuje šest prvních zlatých  
a platinových míst, které naše děti získaly v městské  
brněnské soutěži ve zpěvu „Lidový skřivánek“. 

Komunikace, individuální přístup a spolupráce  
s rodiči je pro nás samozřejmostí. 

Na první místo klademe respektování osobnosti dítěte. Věděli jste,  
že děti v předškolním období mají asi dvakrát vyšší mozkovou  
aktivitu? I když k vytváření nervových spojů dochází v průběhu  
celého života, mozek se už nikdy nebude tak snadno učit novým  
dovednostem jako v této době. Největší potenciál má mozek v prvních 
třech letech života! Pokud máte zájem, aby se Vaše dítě harmonicky 
rozvíjelo, naučilo se zpívat, tancovat, poznávat krásu malování  
a výtvarného umění, osvojilo si základy anglického jazyka – Šlapanický 
předškoláček – dětská skupina je pro Vás a děti tou správnou volbou.  
Milé děti a rodiče, jsme moc rádi, že jste si naši školičku vybrali  
a že naši dětskou skupinu navštěvujete. V Šlapanickém předškoláčku, 
děláme svoji práci srdcem, záleží nám na její kvalitě, a to vše činíme   
s velkou láskou k dětem. 

 

www.slapanickypredskolacek.cz
www.facebook.com/slapanickypredskolacek.cz

Šlapanický předškoláček, z.s.   
– dětská skupina,

Přejeme Všem dětem i rodičům 
krásné Vánoce, mnoho zdraví  

a štěstí do roku  
2020! 
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SPECIALISTA V OBORU STERILIZACE 

 

www.scherex.cz 

    

 

  Hledáme nového kolegu 

 

Firma Scherex se sídlem v Omicích, provozovna Bratčice, hledá do svého týmu pracovníka na pozici servisního technika. 

 
Požadujeme:                                                                                                          Nabízíme: 

 
SŠ nebo VŠ vzdělání technického zaměření                                                      Zajímavou a zodpovědnou práci 
ŘP sk. B                                                                                                                    Motivující finanční ohodnocení 
Znalost AJ na uživatelské úrovni                                                                         Služební vůz 
Platná vyhláška 50 výhodou                                                                                Služební telefon 
Manuální zručnost                                                                                                Zázemí v stabilní společnosti 
Schopnost komunikace se zákazníky 
 

Náplní práce je servis a instalace zdravotnické techniky v rámci ČR a SR: 

V případě zájmu volejte 739 463 619 nebo pište na info@scherex.cz  
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VÁNOČNÍ KAPR
ŠLAPANIČTÍ RYBÁŘI PRO VÁS, TAK JAKO KAŽDÝ ROK, 
PŘIPRAVILI ZA VELMI PŘÍZNIVÉ CENY TRADIČNÍHO  

VÁNOČNÍHO KAPRA Z EKOLOGICKY ČISTÝCH RYBNÍKŮ NA VYSOČINĚ. 
RYBY POCHÁZÍ Z VELKOSTATKU PANÍ HRABĚNKY PODSTATZKÉ – LICHTENSTEIN.

PRODEJNÍ AKCE SE KONÁ VE DNECH 20. – 23. 12. 2019  
V DOBĚ OD 9:00 DO 16:00.  

VE DVOŘE (U BUCHTŮ – AGO TOP) NA ULICI  
PALACKÉHO 212/32, ŠLAPANICE.

VÁNOČNÍ KAPR
ŠLAPANIČTÍ RYBÁŘI PRO VÁS, TAK JAKO KAŽDÝ ROK, PŘIPRAVILI ZA VELMI PŘÍZNIVÉ CENY  
TRADIČNÍHO VÁNOČNÍHO KAPRA Z EKOLOGICKY ČISTÝCH RYBNÍKŮ NA VYSOČINĚ.  
RYBY POCHÁZÍ Z VELKOSTATKU PANÍ HRABĚNKY PODSTATZKÉ – LICHTENSTEIN.

PRODEJNÍ AKCE SE KONÁ  

VE DNECH 20. – 23. 12. 2019  
V DOBĚ OD 9:00 DO 16:00.  
VE DVOŘE (U BUCHTŮ – AGO TOP) NA ULICI  
PALACKÉHO 212/32, ŠLAPANICE.
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1� 12� Žehnání adventních věnců při mších kostel

1� 12� Vánoční dílny pro rodiče s dětmi 9�00–17�00 muzeum

1� 12� Vánoční jarmark 9�00–17�00 Masarykovo náměstí

1� 12� Rozsvícení vánočního stromu v Bedřichovicích 17�00 náves Bedřichovice

6� 12 Předvánoční zastavení 16�00 areál ZŠ Šlapanice

7� 12� Den otevřených dveří na gymnáziu 9�00–15�00 gymnázium

11� 12� Česko zpívá koledy 18�00 Masarykovo náměstí

13� 12� Vánoční kino 18�00 KD Bedřichovice

15� 12� Šlapanické Vánoce, koncert kapely Rangers      
a reprodukovaná hudba 16�00–19�00 Masarykovo náměstí

21� 12� Vánoční atletický trojboj 5� ročník 8�00 tělocvična ZŠ

21� 12� Vánoční turnaj ve stolním tenise 9�00 Orlovna

22� 12� Šlapanické Vánoce, Vánoční příběh–koncert      
a reprodukovaná hudba 16�00–19�00 Masarykovo náměstí

24� 12� Koledování na hřbitově 14�30 hřbitov

24� 12� Žehnání Betlémů 16�00 Masarykovo náměstí

24� 12� Půlnoční mše 21�30 kostel

25� 12� Vánoční koncert chrámového sboru 19�00 kostel

26� 12� Štěpánská zábava 20�00 KD Bedřichovice

1� 1� Novoroční koncert kapely Kabinet akustic a přátelé  
a kapely Mariachi Espuelas 17�00–19�00 Masarykovo náměstí

9� 1� Zimní pohár dvojic pétanque 17�30 KD Bedřichovice

11� 1� Tříkrálová sbírka v ulicích města

11� 1� Zahrádkářský věneček 20�00 Sokolovna

16� 1� Zimní pohár dvojic pétanque 17�30 KD Bedřichovice

17� 1� Farní ples v Jiříkovicích 20�00 tělocvična Jiříikovice

17� 1� Myslivecký ples 20�00 Sokolovna

18� 1� Drátenický workshop k výstavě Nomádi Evropy 10�00–18�00 muzeum

23� 1� Zimní pohár dvojic pétanque 17�30 KD Bedřichovice

24� 1� Lidový ples 20�00 Orlovna

24� 1� Paroháč, aneb lékařem proti své vůli–divadlo 19�00 kinosál ZŠ

25� 1� Farmářské trhy se zabijačkou 9�00–11�30 Masarykovo náměstí

26� 1� Přenos nedělní mše do TV Noe 8�45 kostel

2� 2� Hromnice–svěcení hromniček 7�00 a 8�45 kostel

6� 2� Zimní pohár dvojic pétanque 17�30 KD Bedřichovice

7� 2� Ples gymnázia 20�00 Sokolovna

8� 2� Svět rostlin–derniéra výstavy 10�00–18�00 muzeum

10� 2� Daruj krev se Zdravým městem FN Brno

13� 2� Zimní pohár dvojic pétanque 17�30 KD Bedřichovice

22� 2� Městský ples 20�00 Sokolovna

22� 2� Ostatková zábava 20�00 restaurace Radnice

23� 2� Masopustní obchůzka 15�00 Z Masarykova náměstí  
ulicemi města

26� 2� Popeleční středa 18�00 kostel

27� 2� Zimní pohár dvojic pétanque 17�30 KD Bedřichovice

28� 2� Jantarovou stezkou–výstava 13�00 muzeum

29� 2� Indoor turnaj  pétanque dospělí 9�30 KD Bedřichovice

Časy a místa konání se u některých akcí mohou lišit, sledujte proto výlepové plochy města, infokanál a hlášení městského rozhlasu.

KALENDÁŘ AKCÍ | PROSINEC – ÚNOR



21� 9� 2019
Odpoledne v cukrovaru – Jakub Mikšovský

20� 10� 2019
Otevření orlovny – Josef Kopecký

28� 9� 2019
Starostův přespolní běh – Jakub Mikšovský

9� 11� 2019
Taneční večer první republiky – Jan Šlancar

19� 10� 2019
Farmářské trhy – Jakub Mikšovský

16� 11� 2019
Svatomartinské setkávání – Josef Kopecký


